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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2023 (7. 1. 2023)

ADVENT
V MATEŘSKÉ ŠKOLE LUKOV
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Třída Motýlci 
v domově pro seniory

Třída Motýlci 
vánoční besídka

Třída Motýlci 
Mikulášská nadílka

Třída Broučci
vánoční besídka

Třída Včelky
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JEŠTĚ NEPOUŽÍVÁTE
MOBILNÍ ROZHLAS?
Jak začít používat aplikaci 
Mobilní Rozhlas:
1. Stáhněte si aplikaci pro Android   
 nebo iOS a nainstalujte ji.
2. Otevřete aplikaci a vyberte 
 naši obec.
3. Zadejte své telefonní číslo, aby bylo  
 možné Váš kontakt přiřadit k aplikaci.
4. Můžete začít využívat všechny 
 funkce v aplikaci.

Registraci i odkazy na mobilní aplika-
ci Zlepšeme Česko – Mobilní rozhlas 
naleznete zde: 
www.lukov.mobilnirozhlas.cz

KRÁTKÉ ZPRÁVY 
TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2023
V LUKOVĚ 

Vážení spoluobčané,
dovolte, abych vás poprvé pozdravil a oslovil v roce 2023. 

V roce 2022 jsme se mohli konečně trochu „nadechnout“  
a uspořádat kulturní, sportovní a společenské akce, bez 
výraznějších omezení. V letošním roce se můžete těšit na 
tradiční akce, které obec, lukovské místní spolky a aktivní 
občané již i v minulých letech pořádali. Na přelomu ledna  
a února se uskuteční 3 plesy v sále VÚB Lukov, 18. února  
proběhne tradiční Lukovský fašank s masopustním prů- 
vodem a  4. března se uskuteční dětský karneval.

V roce 2023 bude největším stavebním projektem „Přístavba 
specializovaných učeben v ZŠ Lukov“, který se v jarním ob-
dobí naplno rozběhne. Dále čekáme na vyjádření o přidělení 
dotace na stavbu Cyklostezky Lukov – Fryšták. Pokud nám 
bude dotace přidělena, tak v letošním roce stavbu cyklo- 
stezky zahájíme. V případě, že oba projekty budou probíhat současně, tak bude v obci poměrně „rušno“, a proto bych vás již  
dopředu poprosil o určitou míru trpělivosti a shovívavosti. Dále bychom chtěli provést výměnu veřejného osvětlení v obci,  
což přinese poměrně vysokou úsporu energií.

Chceme také pokračovat v postupných úpravách a revitalizaci zeleně v jednotlivých částech obce, provádět opravy komuni- 
kací a chodníků a další běžnou údržbu obce. Pokud by kdokoli z občanů měl tip nebo návrh, jak život v obci zpříjemnit, ne- 
váhejte mě kontaktovat a rád si váš návrh poslechnu.

Letošní zima nám zatím nějakou větší sněhovou nadílku nepřinesla, ale i přesto bych vám chtěl poděkovat za ukázněnost,  
kdy v průběhu zimní údržby komunikací nemusíme ve větší míře řešit nevhodně zaparkovaná vozidla, která výrazně kom- 
plikují údržbu komunikací. Samozřejmě, že výjimky se také najdou.   

Na závěr mi dovolte vám popřát zdraví, štěstí, rodinnou a osobní spokojenost a pohodové prožití roku 2023.

Bc. Tomáš Kulenda, 
místostarosta

Výsledky sbírky 
v minulých letech:
2016 – 61 475 Kč
2017 – 57 319 Kč
2018 – 66 961 Kč
2019 – 73 521 Kč
2020 – 71 208 Kč
2021 – 69 793 Kč
2022 – 91 671 Kč

V sobotu 7. ledna dopoledne jste moh-
li vidět vycházet z lukovského kostela  
51 králů. To zrovna 17 skupinek koled- 
níků vyrazilo koledovat. Ne však pro 
sebe, ale pro Charitu, která prostřed-
nictvím tříkrálové koledy pomáhá.  
Zde jsou konkrétní záměry Charity  
na využití výnosu Tříkrálové sbírky  
v roce 2023:

•	 projekt	Přímá	pomoc	osobám	
 v nepříznivé životní situaci,  
 primárně na Zlínsku 
•	 projekt	Nemocnice	Milosrdných	
 bratří Vizovice 
•		 projekt	Letní	pobyt	pro	děti	a	mládež	
 s diagnózou SMA a dystrofiemi

•	 projekt	Internát	pro	nejchudší	rom-
ské chlapce Stara Zagora, Bulharsko

Lukovští koledníci díky štědrosti na-
šich obyvatel vybrali do kasiček cel-
kem 92 783 Kč.Te
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VÝPIS Z USNESENÍ 
1. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LUKOV
konaného dne 7. 12. 2022 

Zastupitelstvo obce Lukov, v souladu s ustanovením § 84 Zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších předpisů:

• 10/2022 
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. l zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
předsedu	kontrolního	výboru	paní	 Ing.	Martinu	Perdochovou	a	 jako	členy	kontrolního	výboru	pana	 Ing.	Václava	Pavlíčka	 
a	pana	doc.	Ing.	Jakuba	Javoříka	Ph.D.

• 11/2022   
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. l zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
předsedu	finančního	výboru	pana	 Ing.	Václava	Pavlíčka	a	 jako	členy	finančního	výboru	paní	 Ing.	Vendulu	Válkovou	a	pa- 
na	Ing.	Jiřího	Holíka.

• 12/2022  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. n zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění poz-
dějších předpisů a v souladu s ustanovením § 2 odst. 1 nařízení vlády č. 37/2003 Sb., o odměnách za výkon funkce čle-
nů zastupitelstev, výši měsíční odměny neuvolněným členům Zastupitelstva obce Lukov. Odměna bude poskytována ode  
dne 8. 12. 2022. V souladu s ustanovením § 74 odst. 3 zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů ZO  
schvaluje pro neuvolněné členy ZO výše odměn za tři různé funkce člena ZO.

• 13/2022   
ZO schvaluje v rámci rozpočtu Obce Lukov na rok 2023 neinvestiční provozní příspěvek pro Základní školu Lukov, příspěvko-
vou organizaci, na rok 2023 ve výši 1.996 tis. Kč. 

• 14/2022    
ZO schvaluje v rámci rozpočtu Obce Lukov na rok 2023 neinvestiční provozní příspěvek pro Mateřskou školu Lukov, příspěvko-
vou organizaci, na rok 2023 ve výši 770 tis. Kč a investiční příspěvek na rok 2023 ve výši 230 tis. Kč na pořízení dlouhodobého 
hmotného majetku.

• 15/2022  
ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2023 z rozpočtu Obce Lukov č. 1/2022 pro 
Římskokatolickou	farnost	sv.	Josefa	v	Lukově	na	částku	80	tis.	Kč	a	pověřuje	starostu	obce	podpisem	smlouvy.		

• 16/2022    
ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2023 z rozpočtu Obce Lukov č. 2/2022 pro 
Sportovní klub Lukov z.s. na částku 150 tis. Kč a pověřuje místostarostu obce podpisem smlouvy. 

• 17/2022  
ZO schvaluje Darovací smlouvu na rok 2023 mezi Obcí Lukov jako dárcem a Domovem pro seniory Lukov, p.o. jako obda-
rovaným na částku160 tis. Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

• 18/2022  
ZO bere na vědomí zápis č. 171/2022/EKO z dílčího přezkoumání hospodaření Obce Lukov, za rok 2022, ze dne  
25.	10.	2022,	vypracovaný	paní	Bc.	Janou	Mičolovou,	auditorkou	Krajského	úřadu	Zlínského	kraje.

• 19/2022  
ZO schvaluje v souladu s ust. § 84 odst. 2 písm. b) zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů a v souladu  
s ust. § 4 zák. č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, v platném znění přebytkový rozpočet Obce 
Lukov na rok 2023 s celkovými příjmy 30 204 tis. Kč, výdaji 26 525 tis. Kč a splátkou úvěru ve výši 1 120 tis Kč.

• 20/2022  
ZO schvaluje rozpočtové opatření Obce Lukov č. 2/2022 na rok 2022.
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Rada obce se schází pravidelně každých čtrnáct dnů, vždy ve středu v 15.00–19.00 hod. Dle zákona č. 128/2000  
Sb. o obcích, je jednání rady obce neveřejné. Avšak naším zájmem je informovat obyvatele Lukova o všem podstatném,  
co Rada obce Lukov projednává. Proto jsem zde vybral nejdůležitější body, které byly řešeny. 

Od posledního vydání Lukovského zpravodaje proběhla 3 jednání RO (30. 11., 21. 12. 2022 a 11. 1. 2023).

•	 RO	schvaluje	zadání	zpracování	studie	na	výstavbu	pumptrackového	hřiště	od	společnosti	Dirty	parks	s.r.o.	ve	sportovním	
areálu v Lukově. 

•	 RO	schvaluje	zřízení	technické	komise	a	sociální	komise	ve	volebním	období	2022–2026.

•		RO	schvaluje	složení	technická	komise	–	Ing.	Jiří	Mrůzek	–	předseda,	Ing.	Jaroslav	Skovajsa,	Aleš	Kohoutek,	Marek	Julina,	
Rostislav	Březík,	Mgr.	Miroslav	Halaška	a	Ing.	Radoslav	Žour	–	členové.	

•	 RO	 schvaluje	 složení	 sociální	 komise	 –	 Stanislava	Hudečková	 –	 předsedkyně,	Mgr.	Marie	 Ponížilová,	 PhDr.	 Hana	Dráb- 
ková, Lenka Kráčalíková a Mgr., Bc. Eva Malíšková – členové. 

•		RO	schvaluje	uzavření	Smlouvy	o	díle	č.	2/2022/hrad	na	provedení	stavebně	zabezpečovacích	prací	v	prostorách	hradu	
Lukova, podle dokumentace „Vstupní věž – severní průčelí“, mezi Obcí Lukov a Spolkem přátel hradu Lukova a pověřuje 
starostu obce podpisem smlouvy.

•		RO	schvaluje	uzavření	Smlouvy	o	díle	č.	1/2022/hrad	na	provedení	stavebně	zabezpečovacích	prací	v	prostorách	hradu	
Lukova, podle dokumentace „Vstupní věž – západní průčelí“, mezi Obcí Lukov a Spolkem přátel hradu Lukova a pověřuje 
starostu obce podpisem smlouvy.

•		RO	bere	na	vědomí	rezignaci	paní	Miroslavy	Holíkové	ve	školské	radě	Základní	školy	Lukov.

•		RO	schvaluje	zpracování	energetického	posudku	k	podání	žádosti	o	dotaci	na	projekt	“Rekonstrukce	veřejného	osvětlení	 
v obci Lukov“, kterým dojde ke snížení spotřeby elektrické energie o více jak 60 %.

•		RO	schvaluje	organizační	strukturu	Obecního	úřadu	v	Lukově,	platnou	od	1.	1.	2023.

•		RO	bere	na	 vědomí	 informace	 z	Úřadu	pro	 zastupování	 státu	 ve	 věcech	majetkových	o	dalším	postupu	bezúplatného	 
převodu pozemků okolo budovy VÚB v Lukově, na Obec Lukov.

ZPRÁVY 
Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LUKOV

• 21/2022 
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. h zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2022 o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství na rok 2023.

• 22/2022 
ZO schvaluje Smlouvu o partnerství za účelem realizace projektu „Výstavba specializovaných učeben v ZŠ Lukov“ mezi 
Obcí Lukov a Městem Fryšták a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

• 23/2022 
ZO bere na vědomí plán práce Zastupitelstva a Rady obce Lukov v roce 2023.

V Lukově dne 7. 12. 2022 Michal Teplý, starosta 
Bc. Tomáš Kulenda, místostarosta



•		RO	bere	na	vědomí	informace	starosty	o	průběhu	příprav	dotačního	titulu	ITI	(Integrované	teritoriální	 investice)	Zlínské	
aglomerace, odkud budeme čerpat dotaci na projekt „Výstavba speciálních učeben v ZŠ Lukov“.

•		RO	bere	na	vědomí	další	žádosti	o	odkoupení	drobných	obecních	pozemků,	které	lidé	dlouhodobě	užívají	a	po	mapování	
byly upřesněny.

Pokud bude mít někdo zájem o podrobnější informace, nejen k těmto bodům, velmi rád je zodpovím. 
Michal Teplý

Kontakt: starosta@lukov.cz

KONTROLNÍ VÝBOR
Předsedkyně: Ing. Perdochová Martina
Členové: Ing. Pavlíček Václav
  doc. Ing. Jakub Javořík, Ph.D.

FINANČNÍ VÝBOR
Předseda: Ing. Pavlíček Václav
Členové: Ing. Holík Jiří
  Ing. Válková Vendula

TECHNICKÁ KOMISE
Předseda: Ing. Mrůzek Jiří
Členové: Ing. Skovajsa Jaroslav
  Kohoutek Aleš
  Julina Marek
  Březík Rostislav
  Mgr. Halaška Miroslav
  Ing. Žour Radoslav

ČLENOVÉ VÝBORŮ A KOMISÍ
NA VOLEBNÍ OBDOBÍ 2022–2026

Zastupitelstvo obce Lukov schválilo
dne 7. 12. 2022 navýšení poplatku

za komunální odpad na rok 2023 z 500 Kč
na 600 Kč za osobu/rok.

Děti do 3 let jsou od tohoto poplatku osvobozeny.

Na přihlášce k registraci komunálního odpadu, která byla přílohou 
Lukovského zpravodaje 6/2022, který vyšel již na začátku prosince, 
byla uvedena ještě částka 500 Kč, která již tedy neplatí!

SOCIÁLNÍ KOMISE
Předsedkyně: Hudečková Stanislava
Členové: Kráčalíková Lenka
  Mgr. Ponížilová Marie
  PhDr. Drábková Hana
  Mgr., Bc. Malíšková Eva
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ěkolik let připravovaná realizace projektu na přístavbu budovy Základní školy Lukov se pomalu blíží, a pokud 
bude vše probíhat bez komplikací, během jarního období bychom mohli začít se stavbou. Jak jsem již infor- 
moval v minulém čísle Lukovského zpravodaje, stále probíhá výběrové řízení na dodavatele stavby. N

REALIZACE PROJEKTU
„ZŠ LUKOV – VÝSTAVBA SPECIALIZOVANÝCH UČEBEN“ 
SE POMALU BLÍŽÍ…

Pro velký počet dotazů od realizačních 
firem jsme byli nuceni několikrát po-
sunout termín pro odevzdání nabídek. 
Konečný termín pro podání nabídek byl 
pak 16. 1. 2023. V tomto termínu bylo 
odevzdáno celkem 9 nabídek, které se 
v	 současné	 době	 vyhodnocují.	 Jakmile	
proběhne kontrola formálních náleži- 
tostí a předložených rozpočtů, doporučí 
výběrová komise ke schválení uchazeče  
s nejnižší cenovou nabídkou a která bu- 
de splňovat všechny podmínky zadávací  
dokumentace. Před uzávěrkou zpravo-
daje nebylo ještě výběrové řízení dokon-
čeno, proto nemohu sdělit podrobnější 
údaje. Nicméně všechny nabídky byly 
cenově níže, než rozpočtované ceny, což 
znamená, že stavba bude levnější, než 
jsme předpokládali. V dalším čísle zpra-
vodaje už snad budeme moci zveřejnit 
podrobné údaje k výběrovému řízení. 
Po uzavření výběrového řízení a uplynu-
tí řádných lhůt, budeme už plánovat 
konkrétní termín pro předání staveniště 
a stěhování školy do areálu Tuskulum...

Souběžně s výběrovým řízením probíha- 

jí také jednání o dotaci na tento projekt, 
která	bude	poskytnuta	z	ITI	(Integrované	
teritoriální investice) Zlínské aglomerace. 
Projektový záměr jsme předložili v řád-
ném termínu a nyní probíhá vyhodno- 
cování	 všech	 žádostí,	 podaných	 v	 ITI	 
Zlínské aglomerace. Pokud bude náš 
projekt podpořen, bude zařazen do se-
znamu strategických projektů a celkové-
ho	strategického	dokumentu	 ITI	Zlínské	
aglomerace a ten bude následně před-
ložen na MMR (Ministerstvo pro místní  

d začátku roku 2023 se zvýšily ceny energií téměř všem  
v České republice. Výjimkou není ani Obec Lukov. Proto jsme 
již v loňském roce hledali možnosti, jak snížit spotřebu ener-

gií, které každoročně hradíme. 
O

REKONSTRUKCE 
VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ 

Proto jsme začali pracovat na projektu 
„Rekonstrukce veřejného osvětlení“, kde 
stávající roční spotřeba elektrické energie 
činí cca 95 MWh/rok. Technický stav naše- 
ho veřejného osvětlení také není nejlepší, 
proto bychom rádi provedli kompletní 
výměnu svítidel. Na rekonstrukci veřej-
ného osvětlení je vypsán také dotační 
titul, kde za každou uspořenou kWh za 
rok dostaneme 30 Kč. V našem případě 

pak vypočtená úspora činí cca  
65 MWh/rok = 68 % roční spo- 
třeby, což představuje dotaci  
ve výši 1.950.000 Kč. Tyto fi-
nanční prostředky nám navíc 
budou poskytnuty ihned po schvále-
ní poskytovatelem dotace – Minister-
stvem průmyslu a obchodu, tedy ještě 
dříve, než budeme výměnu svítidel 
realizovat. Aby nedocházelo k oslni-

vému svícení nových světel, je jejich 
maximální teplota chromatičnosti sta- 
novena do 2700 Kelvinů.   

Michal Teplý, starosta

rozvoj) ke schválení. Po schválení to- 
hoto	 dokumentu,	 bude	 ITI	 Zlínské	
aglomerace vydávat jednotlivým ža-
datelům	 soulad	 se	 strategií	 ITI	 Zlínské	
aglomerace a s tímto dokumentem 
budeme	moci	zažádat	do	IROP	(Integ- 
rovaný regionální operační program) 
o vydání rozhodnutí o poskytnutí  
dotace.	 Jak	 je	 z	 uvedeného	 postupu	 
patrno, zjednodušení administrace 
získávání dotací v novém plánova- 
cím období nenastalo.   M
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MALÉ KALENDÁRIUM 
OBCE LUKOV 2023

475 let

Novými vlastníky lukovského hradu a pan-
ství se stali v roce 1548 Nekšové z Landeka, 
za jejichž držení dochází k rozsáhlé rene-
sanční přestavbě a přizpůsobení tehdej-
ším požadavkům na pohodlný život.

210 let
V roce 1813 byla vztyčena cibulovitá báň 
na kostelní věži a zakoupen oltářní obraz 
znázorňující	„Smrt	sv.	Josefa“.

175 let

Konec feudalismu v našich zemích zname-
nal také konec panství lukovského, ze kte-
rého se stává pouze velkostatek. Dne 7. zá- 
ří 1848 končí také všechny dosavadní  
úročné platy a naturální povinnosti vů- 
či vrchnosti.

165 let

Dne 4. srpna 1858 byla dekretem arcibis-
kupské konzistoře v Olomouci obec Velí- 
ková	vyfařena	z	farnosti	ve	Hvozdné	a	při-
pojena k farnosti k Lukov.

155 let

Dne 18. června 1868 zemřel ve Štýrském 
Hradci	 Josef	Maria	 Seilern,	 který	 se	 naro- 
dil roku 1823. Velkostatek přebral Fran- 
tišek Seilern.

140 let Dne 15. května 1883 byl založen čtenář- 
ský spolek Pokrok.

130 let

Hrabě	 František	 Seilern	 uspořádal	 v	 ro- 
ce 1893 nad Lukovem první lyžařské zá- 
vody	v	českých	zemích.	Jednalo	se		o	sjezd	
i běh na lyžích.

130 let Ve školním roce 1893/1894 byly otevřeny 
již dvě třídy v „Dívčí soukromé škole“.

130 let
Před Velikonocemi 1893 byla postavena  
na oltářík, na pravé straně pod kůrem, sád- 
rová socha Panny Marie Lurdské.

115 let

V roce 1908 se v Piešťanech narodil a v ro- 
ce 1988 v Karlových Varech zemřel řídící 
učitel Rudolf Matouš, který proslul také 
jako významný vlastivědný pracovník.

110 let Dne 15. srpna 1913 byl postaven dřevěný 
kříž na Pasekách.

105 let

V sobotu 20. července 1918 byl odhalen  
na půli cesty mezi panskou pilou a Kamen-
ným	mostem	vachmajstrem	Jaroslavem	 
Králem	a	 jeho	zástupcem	Josefem	Neple-
chou	 válečný	 dezertér	 Stanislav	 Jemelka	 
ze Štípy, kterého zastřelili. Tato událost  
vyvolala v obyvatelstvu značné rozčílení.

100 let Dne 20. listopadu 1923 se narodil dramatik  
a scénárista František Pavlíček.

95 let
V srpnu 1928 byla zakoupena paní Františ-
kou Ernestovou z Lukova do kostela sád- 
rová socha sv. Antonína Paduánského.

85 let
Na začátku roku 1938 se začala opravo-
vat menší charitní budova (Charitní dům  
z roku 1892).

80 let Dne 7. března se oženil v Doksech Franti-
šek	Josef	Seilern	s	Aglajou	Waldsteinovou.

70 let
Dne	 17.	 ledna	 zemřel	 v	 Lukově	 P.	 Ignác	
Stuchlý, zakladatel a ředitel salesiánského 
ústavu ve Fryštáku.

40 let
V rámci Lukovských zpravodajů vydal   
MNV	 Lukov	 za	 podpory	 JZD	 Podhoran	
čtyřdílné	Dějiny	Lukova	od	Rudolfa	Hurta.

40/10 let

V	 roce	 1983	 zahájilo	 Hnutí	 Brontosaurus	
záchranné práce na hradě. Spolek přátel 
hradu Lukova vydal v roce 2013 k třicetile-
tému	 výročí	 publikaci	„Hrad	 Lukov	 1983–
2013, Střípky z historie záchrany hradu“.

30 let Dne 27. února zemřel na faře v Rajnochovi-
cích	lukovský	rodák	P.	František	Hnila.

30 let

Byl přistaven severní trakt základní školy. 
Zásluhu na dokončeném díle měla přede-
vším stavební skupina Obchodního země-
dělského družstva Podhoran Lukov. Před-
sedou	družstva	byl	v	té	době	Ing.	Ladislav	
Plšek, st.

20 let
V roce 2003 byly dokončeny náročné prá- 
ce na stavebním zabezpečení a obnově 
věže Svatojánky na hradě.

15 let
Dne 9. února 2008 zemřela dlouholetá  
členka redakční rady Lukovského zpravo-
daje, paní Marie Košařová.

15 let

Dne 13. září 2008 byla slavnostně odha-
lena pamětní deska Rudolfa Matouše na  
Základní škole Lukov. Deska byla po ně-
kolika letech přemístěna na Dům Rudolfa 
Matouše na hradě.

15 let
V roce 2008 vydal Obecní úřad Lukov v ná-
kladu 1000 ks „Zpěvník – písničky z Lukova 
a okolí“ autora Milana Přívary.

15 let

Lukovští fotbalisté dosáhli velkého úspě-
chu v mistrovské sezóně 2007/2008, do-
kázali zvítězit v 1. B třídě skupiny B a po-
stoupili do druhé nejvyšší krajské soutěže  
(1. A třída).

10 let V roce 2013 bylo započato s výstavbou  
Cyklostezky Lešná–Lukov.

10 let

V roce 2013 probíhaly práce na opravě 
hráze Dolního Bělovodského rybníka. Na 
jaře dalšího roku byl rybník opět napuštěn  
a zarybněn.
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4. 3. 2023 od 15.00 hod.
Víceúčelová budova Lukov



Čtenářský spolek „Pokrok“ 
v Lukově

Druhá část textu:
Brzy po valné schůzi toho roku (1898) 
vzdal se bez udání příčiny předsednictví 
ve spolku Karel Trpík, zdejší řídící učitel. 
Snad proto, že byl příliš závislý na faře, 
významném činiteli tehdejší vesnice. Na 
výborové schůzi byl pak předsedou zvo-
len dosavadní místopředseda, spirituál na 
dívčí vychovatelně, Bartoloměj Spizar. Na 
mimořádné valné schůzi byla jeho volba 
potvrzena. Protože c. k. místodržitelství 
v Brně nařídilo v důsledku pořízení spol-
kového praporu změnu spolkvých stanov, 
navrhl předseda spirituál Spizar, „aby při- 
dáno bylo k jménu a účelu spolku ka- 
tolický a tak aby vystopil spolek na venek 
tím, čím jest a vždy byl ve skutečnosti. 
Dle toho mají být stanovy změněny, aby  
i mladíci škole odrostlí mohli býti čekateli 
spolku do 18. roku věku svého, ... aby čin- 
nými členy mohli býti jen řádní mužové  
katoličtí, aby o Božím těle zúčastnil se spo- 
lek církevního průvodu a aby každoročně  
byla sloužena mše svatá za zemřelé údy  
spolku.“ O návrhu se hlasovalo lístky a byl 
přijat 20 hlasy proti 15.

O tuto změnu stanov byl patrně poz-
ději podniknut boj mezi členy spolku, 
kteří se přikláněli ke straně pokrokové, 
a těmi, kteří tíhli ke straně protivné. 
Změna stanov nebyla provedena. Pouze 
byl do nich vsunut dodatek o praporu. 
Předseda, spirituál Spisar, všemožně usi- 
loval o to, aby prosadil svůj návrh. Na 
valné schůzi, která byla pořádána těsně 
na konci toho roku, dožadoval se pod-
pisu všech členů přítomných na schů- 
zi pod zápisem mimořádné schůze, na 
níž podal návrh na změnu stanov. Byl 
odmítnut s podotknutím, že „ještě žá- 
den z předešlých protokolů podepsán ne- 
byl“. Ztratil důvěru členů spolku a při 
volbách na příští správní rok propadl. 
Předsedou byl pak zvolen Antonín 
Uhřík. Za něho byly 4. listopadu 1899 
stanovy, pokud jde o úkol spolku, schvá-
leny beze změny.

Vedení spolku se v dalších letech snaží 
prohloubit spolkovou činnost. Namno- 
ze se mu to daří. Půjčují se pravidelně 
knihy a knihovna se doplňuje. Mezi nej-

cennější knihy spolku patří šestisvaz-
kové Palackého Dějiny národu českého  
v Čechách a na Moravě v původní vaz- 
bě. Dlužno poznamenat, že spolek ze  
sbírek pořádaných mezi členy a z vlast-
ního jmění podporoval Matici škol- 
skou, Českou Komenského školu ve Víd-
ni a přispěl i na stavbu českého kostela 
ve Vídni. Na stavbu národního divadla  
v Brně upsal 50 K splatných v pěti roč-
ních splátkách.

Rovněž přednášková činnost se rozví-
jela k užitku členstva. Šedesátých naro- 
zenin – velkého Slovana, básníka Sva- 
topluka Čecha, bylo vzpomenuto před-
náškou o jeho životě a díle. Přednášejí-
cím byl učitel Karel Trpík.

Rozvoj techniky vyvolal potřebu sezná-
mit se s novými technickými vynálezy. 
Roku 1906 přednáší člen čtenářského 
spolku Josef Smečka, strojník zámecké 
elektrárny, na téma „O začátcích elektři- 
ny a jejím vzniku od počátku do nyněj- 
ší doby“. Později měl ještě jinou před- 
nášku o užití elektřiny. Zápis podrob- 
ně referuje o obsahu přednášek, které 
posluchače upoutály. Začíná se odebí- 
rat technický časopis Epocha. Témata  
z oboru hospodářského a zahradnické- 
ho přednášeli ve spolku i pro širší obe- 
censtvo učitelé a profesoři hospodářských 
škol v Holešově a ve Vizovicích.

Roku 1907 se dává spolek fotografovat 
za účasti 25 členů. Toho roku čítal spo-
lek 42 členů. Fotografie visela v bývalé 
spolkové místnosti v hostinci Vladimíra 
Uhříka. Na budově tohoto hostince byla 
vyvěšena tabule, označující sídlo spol-
ku. V únoru 1908 bylo výborem odhla-
sováno, aby paní Zdeňka Heydušková, 
rozená Smetanová, kmotra spolkového 
praporu, byla před přesídlením z Luko-
va jmenována čestným členem spolku  
a byl jí věnován čestný diplom. Od paní 
Heyduškové dostalo se spolku za toto 
jmenování děkovného přípisu.

Panský šenk, č. p. 29, konec 19. století (Lukovský kalendář 1996, Miroslav Pagáč st.)
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Dne 18. června 1911 uspořádal čtenář-
ský spolek, jako v letech předchozích, vý- 
let. Tentokrát se ho účastnil i zlínský 
Sokol svým veřejným vystoupením. 
Zlínští si přivezli i tělocvičné nářadí. 
Příštího roku byla tato návštěva zlín- 
skému Sokolu oplacena účastí osmi- 
členné deputace Čtenářského spolku, 
mezi nimiž byla i čtyři děvčata v národ- 
ních krojích.

Za světové války byla činnost spolku 
úplně ochromena, neboť mnoho čle-
nů bylo v poli. Postupně se vypovída- 
ly noviny a časopisy a nákup knih byl 
značně omezen.

Důležité události popřevratové nejsou 
v zápisních knihách nijak šířeji vylíče-
ny. Členové spolku účastnili se společ- 
ně služeb božích, konaných u příleži-
tosti vyhlášení svobodné a samostatné 
Československé republiky.

Po válce začíná spolek pozvolna pozbývat 
svého významu. Podle zákona o veřejných 
knihovnách zakládá se roku 1924 v Lu-
kově veřejná obecní knihovna. Všechnu 
spolkovou činnost, činnost tělovýchov-
nou i vzdělávací přejímá právě založený 
Sokol, místní osvětová komise, později 
Orel a politické organizace.

Knihovna čtenářského spolku byla slou- 
čena s veřejnou obecní knihovnou ro- 
ku 1932. Z hodnotných knih Čtenář-
ského spolku lze uvést: Sebrané spi- 
sy H. Sienkiewicze, V. B. Třebízského,  
J. K. Tyla. Některými spisy jsou zastou-
peni tito významnější autoři: F. Palac-
ký, A. Jirásek, I. Hermann, V. Kosmák,  
K. Světlá, J. V. Svátek, V. Klicpera, T. No-
váková, J. Sumín, G. Preisová, Viková- 
Kunětická, Z. Winter, F. L. Čelakovský,  
A. Dostál, F. M. Dostojevskij, Julius  
Verne a několik jiných. Naučné spisy  
obsahovaly tyto obory: dějepis, zeměpis  
a cestopis, přírodovědu a životopisy.  
Časopisy byly zastoupeny takto: Svě-
tozor, Zlatá Praha, Humoristické lis-
ty, České Květy, Epocha, Náš Domov.  
Spolkem byly odebírány tyto noviny: 
Moravská Orlice, České Noviny, Na-
šinec, Pozor, Moravská Slovač, Lidové 
Noviny a jiné.

Roku 1933 bylo připomenuto 50. vý- 
ročí trvání Čtenářského spolku v Luko- 
vě; spolek čítal tehdy 21 členů. V před-
sednictvu spolku byli: předsedou Tomáš 
Chytil, místopředsedou Antonín Uhřík, 
jednatelem Jan Ernest, hospodářem Ru-
dolf Vymětal, praporečníkem Alois Pa-
gáč. Jubilejní slavnostní valná hromada 
se konala dne 14. května 1933. Jednatel 

spolku Jan Ernest obšírně vzpomenul  
činnosti spolku v uplynulých padesáti 
letech. Připomněl čtenářům významné 
počátky i překážky, které spolek musil 
překonat, a dotkl se i úpadku za posled-
ní léta. Dne 4. června byla uspořádána  
pietní vzpomínka na hřbitově u hrobu 
zakladatele spolku učitele Roberta Ga-
lušky. Na jeho hrob i na hroby ostatních 
zemřelých členů spolku na místním 
hřbitově byly položeny kytice.

Činnost spolku byla zastavena roku 1939 
zásahem okupačních úřadů.

Čtenářský spolek své poslání splnil. 
Šířil pokrok mezi občany, vzdělá- 
val je, probouzel a uvědomoval. Do- 
vedl zaujmout generaci, v níž vznikl  
a vzrůstal, a dovedl ji získat pro 
ušlechtilé kulturní a povznášející záj- 
my. Kulturní úroveň starého Lukova 
závisela na několika obětavých a nad-
šených jednotlivcích, kteří přenášeli 
tradici první společenské organiza-
ce až do dob, kdy přestala mít svůj  
prvotní význam. Středisky společen-
ského a osvětového snažení se pak  
stávají nové organizace, které nastu-
pují na místo čtenářského spolku.

11. 2. XI.	Maškarní	ples	–	Trnkovjanka	(VÚB)
18. 2. Lukovský fašank

25. 2. ICE	NEXT	CUP	II	–	závod	RC	 
automobilových modelů (VÚB)

4. 3. Dětský karneval (od 15.00 hod., VÚB)

18. 3. ICE	NEXT	CUP	III	–	závod	RC	 
automobilových modelů (VÚB)

1. 4. Lukovský bazárek

28. 5. Májová pobožnost v kapli  
sv.	Jana	Křtitele	(hrad)

3. 6. Den stromů (hrad)

23. 6. Svatojánská mše v kapli  
sv.	Jana	Křtitele	(hrad)

1. 7. Večerní prohlídka hradu

15. 7. Zábava se skupinou Akcent 
(areál SK Lukov)

15. 7. v_houští (Zvěřinec)

29. 7. Recitál M. Malaníkové & F. Šarmana 
(hrad)

5. 8. 9. Škoda Meeting Zlín 
(areál SK Lukov)

17. 9. Den hradu Lukova

5.–7. 10. Lukovská	Jizva	–	kutilské	symposium	
(Zvěřinec)

3. 12. Rozsvícení vánočního stromu 
před OÚ

KULTURNÍ A SPORTOVNÍ AKCE
V ROCE 2023

Zde jsou zveřejněny pouze plánované akce. Seznam bude  
na www.lukov.cz v průběhu roku doplňován a aktualizován. 
Sledujte na: www.lukov.cz/kalendar-akci.
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racovní rok 2022 byl v pořadí 40. jubilejní sezónou v areálu hradu. V ro- 
ce 1983 nad zarostlými ruinami lukovského hradu zavlála vlajka s bron-
tosaurem. Uskutečnily se první tři turnusy Prázdnin s Brontosaurem. 

Od té doby se k nám Brontosauři v dalších letech pravidelně vraceli a spolu  
s členy Spolku přátel hradu Lukova, kteří se k dobrovolníkům přidali v ro- 
ce 1990, napsali jedinečný příběh záchrany hradu se šťastným koncem. Hrad 
Lukov se stal vyhledávaným turistickým cílem, místem pro poznání i odpoči-
nek. Stal se nejkrásnější moravskou zříceninou hradu.

P

HRAD LUKOV 
V ROCE 2022

Hlavním	 a	 nosným	 projektem	 památko- 
vé obnovy hradu v roce 2022 bylo do-
končení prací na dozdění západní ob-
vodové hradby jádra a přilehlého se-
verozápadního nároží parkánové zdi.  
V této, závěrečné etapě, bylo třeba 
podezdít vylomený zbytek původní 
hradby, vzepřít torzo nároží zdi na ská- 
le a upravit plochu celého západního 
parkánu. Stejně jako v předchozích le- 
tech byla nejnáročnější doprava ka- 
mene. Velmi se osvědčil provizorní 
most přes západní příkop, kudy jsme 
kámen, posbíraný v jižním příkopu, do-
pravovali na místo použití. Na začátku 
července byly stavební práce dokon-
čeny. Následovala instalace zábradlí, 
odpočinkových lavic se stolem a ko-
nečná úprava terénu. V srpnu jsme 
mohli prostor po třech letech opět 
otevřít pro návštěvníky.

Ještě	 větší	 objem	 zdiva	 jsme	 doplni-
li do západní hradby dolního hradu. 
Už	 na	 jaře	 jsme	 odkryli	 její	 průběh,	
postupně očistili korunu. V průběhu 
letních měsíců byla hradba stavebně 

zajištěna v délce asi 30 metrů. Na její 
korunu byly položeny izolační vrstvy, 
nasypána zemina a celá opravená plo-
cha byla oseta travou.

Zajímavou prací, které si návštěvník 
všimne na první pohled, byly dozdív-
ky jihovýchodního nároží a jižní stěny 
předbraní. Objektem předbraní pro- 
chází všichni návštěvníci, kteří se chtějí 
dostat	do	jádra	hradu.	Jeho	jižní	stěna	
dosahovala poměrně malé výšky, a tak 
hrozil pád zvědavých, naklánějících se 
turistů. Proto jsme přistoupili k jejímu 
zvýšení. Využili jsme historických foto-
grafií a částečně obnovili střílnu, která 
ve zdi kdysi byla. Do východního prů-
čelí jsme osadili dubové trámky, které 
zajišťují bezpečnost turistů.

Významným způsobem pokročily prá-
ce na dolním hradě. Kromě již zmíně- 
né západní hradby jsme dokončili sta-
vební zajištění torza budovy u jižní  
hradby. Na jejím půdorysu se začala 
rodit bylinková zahrádka. Pokračovali 
jsme na stavební přípravě pro osazení 

přístavby veřejných toalet a kotelny  
k budově Domu Rudolfa Matouše.  
V celé délce byla zakonzervována se-
verní stěna původního objektu, nain-
stalovány základové patky nové stav- 
by, položena ležatá kanalizace. Ve vý-
chodní části vyklizeného půdorysu  
někdejšší budovy jsme umístili jed- 
noduchý přístřešek na palivové dříví.

V průběhu roku jsme obnovili nátěry 
dřevěných konstrukcí v celém areálu 
hradu, vyměnili dožívající schodiště  
v průchodu raněgotickou bránou, vy-
spárovali kvádry čtvercových věžic  
v prostoru západního paláce. Vyměni-

Pavel Šusr při opravě medvědice 
poškozené vandalem, březen 2022.

Doprava kamene k západní hradbě jádra, březen 2022.
Doprava kamenů a materiálu k SZ nároží parkanové zdi, 
červenec 2022.
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li jsme dubové trámy kryjící původní 
vstup do sklepa pod západním palá-
cem i dřevěné prvky pódia.

To, že hrad téměř po celý rok kvete  
a je osazen spoustou kytiček, je záslu- 
ha	děvčat	ze	spolku	v	čele	s	Janou	Po-
láškovou.	 I	proto	se	k	nám	turisté	 rádi	
vrací a opakovaně kvetoucí hrad chválí.

Souběžně s postupem stavebních prací 
probíhal i archeologický výzkum. Ne-
byl rozsáhlý a byl realizován v místech 
probíhajících	prací.	I	tak	přinesl	zajíma-
vé objevy. V prostoru budoucích toalet 
jsme objevili zbytky původní maltové 
podlahy a také výlevku v torzu jižní stě-
ny. To vede k domněnce, že se tu kdysi 
nacházela kuchyně. Začali jsme také  
s odkrýváním jižní stěny východního 
hospodářského objektu.

Po dvouleté kovidové odmlce byla bo-
hatá i kulturní sezóna. Pro připomenutí 
je tu jen prostý výčet akcí. V únoru pro-

běhl Lukovský zimní víceboj, v červnu 
Den stromů, v červenci Večerní prohlíd-
ka. Přes nepřízeň počasí se v září usku-
tečnil	Den	hradu	a	 v	 listopadu	Hradní	
jarmark. Z duchovních aktivit připome-
nu Májovou pobožnost a večerní Sva-
tojánskou mši svatou.

V jarních měsících jsme dokončili další 
naučnou stezku. V jižním příkopu dol-

ního	 hradu	 vznikla	 Žabí	 stezka,	 která	
spojila hradní mokřady. V průběhu ce-
lého roku jsme pracovali na nové bylin-
kové zahrádce a lesní školce, které jsou  
2. etapou projektu environmentální vý-
chovy	ZaHRADaLES.

Na konci dubna, na začátku turistické 
sezóny, došlo ke změně provozovatele 
hradního bufetu. Novým provozním se 
stal Lukovjan, Lukáš Mikl. Díky tomu se 
rozšířila nabídka sortimentu a na hradě 
se začalo prodávat točené pivo.

Pokud bychom převedli rok 2022 do 
čísel, mohli bychom rekapitulovat:
•	 V	areálu	hradu	jsme	odpracovali	
 více než 4700 hodin.
•	 Vyzdili	105 m3 zdiva.
•	 Vyspárovali	zdivo	o	ploše	75 m2.
•	 Zorganizovali	8 celodenních brigád.
•		 V	areálu	hradu	proběhlo	
 5 týdenních táborů	Hnutí	
 Brontosaurus a dobrovolníků 
 z České Třebové. 

Pohled na prostor západního parkánu po dokončení prací, srpen 2022.

J. Holík a P. Šustr s kamenným ostěním padacího mostu, 
které bylo vytaženo z příkopu, březen 2022. Dozdívky jižní stěny přebraní, srpen 2022.

Den stromů – naučná zábavná stezka, 
červen 2022.

Nález kamenné dělové koule 
na dolním hradě, červenec 2022.



•	 Uskutečnil	se	tu	dvoutýdenní 
 mezinárodní dobrovolnický tábor,  
 kterého se účastnili studenti 
 z celého světa.
•	 Branami	hradu	prošlo	téměř	
 30 tisíc evidovaných návštěvníků. 

Za odvedenou práci i za přípravu a or-
ganizaci akcí v roce 2022 na hradě děku-
jeme všem dobrovolníkům, členům na- 
šeho spolku, zaměstnancům i brigád- 
níkům.	Jejich	zásluhou	se	rok	2022	stal	
jedním z nejúspěšnějších v jeho novo-
dobé historii.

Už teď se těšíme na setkání s vámi 
v areálu hradu v letošním roce, kdy 
si připomeneme 40. výročí zahájení 
prací na jeho památkové obnově.

J. H.Dokončená edukační věž naučné Žabí stezky, březen 2022.Fo
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radiční hradní jarmark přilákal na hrad v sobotu 26. listopadu stovky návštěvníků. Každoročně se jedná o velmi 
vyhledávanou akci. Ačkoliv počasí nepřálo - padal sníh s deštěm, na hrad po celý den doputovali lidé z různých 
míst zlínského regionu.T

HRADNÍ JARMARK 
PŘILÁKAL STOVKY NÁVŠTĚVNÍKŮ

„Oproti minulým rokům jsme nabídku 
stánků s tradičním sortimentem oboha-
tili o vepřové hody. Od letošního roku 
máme nového provozovatele hradního 
bufetu – Lukáše Mikla, kterého dnes 
doplnil jeho bratr Tomáš se svým skvě-
lým	 týmem.	 Už	 loni	 jsme	 návštěvníky	
mile překvapili výstavou andělů. Letos 

ještě výstavnější sbírku členek Spolku 
přátel hradu Lukova doplnila prodej-
ní výstava čtrnácti fotografií na plátně 
Pavla Motáně – alias Montyho,“ vyjme-
noval	Jiří	Holík,	správce	hradu.

Výstava andělů se připravovala několik 
týdnů. Návštěvnici se mohli potěšit an-
děly ze slámy, kovu, papíru, keramiky, 
skla, mýdla, vosku. K vidění byli andílci 
vitrážoví, šití, háčkovaní aj. Nejmenší 
andělíček měl na výšku pouhé 2 cm, 
největší	pak	60	cm.	 I	 letos	byly	v	 rám-
ci výstavy vystaveny tři dřevěné sochy 
Panny Marie – všechny vyrobené z jed-
noho kusu třešňového dřeva a v jeden 
den. Výstavu obohatil velký stříbrný 
smrk ozdobený háčkovanými baňkami 
Jany	Poláškové.

Své místo měly na hradě i lukovské děti 
a učitelé se svým skvělým punčem, ča-
jem, dýňovou polévkou, muffiny a dal-
šími pamlsky. Školáci nabízeli k prodeji 
rukodělné výrobky a moc je to bavilo. 

Někteří stánkaři jezdí na hrad pravidel-
ně. Zastoupení mělo Davídkovo koření, 
karamel různých příchutí, pravé valaš-
ské frgály, výrobky ze dřeva, kovu a skla. 
Největší zájem byl o domácí zabíjačku. 
Návštěvníci si mohli vybrat z bohaté 
nabídky – zabíjačkový talíř, míchané 
prejty se zelím, pečená krkovička, za-
bíjačková polévka a tlačenka. Celkem 
se na hradě prodalo na 350 porcí této 
typické podzimní pochoutky.
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ŠK      LNÍ 
stránky

Na tvorbě školních stránek se podíleli:

Žáči 1. a 2. stupně Základní školy Lukov, členové školního parlamentu 
a pedagogové.

2. vydání • příloha Lukovského zpravodaje 1/2023
VÝSTAVKA PODZIMÍCH PLODIN
Dne 13.–14. října 2022 jsme pořádali výstavku podzimních 
plodin. Měli jsme za úkol přinést nejmíň tři plodiny. Na vý-
stavce bylo ovoce a zelenina, plodiny, byliny a houby. Měli jsme 
za úkol pokládat otázky pro 2. třídu, např. co se jim nejvíce 
líbilo, co by chtěli ochutnat atd. Nejvíce se jim zalíbila ačokča  
a fík. Ještě než třídy šly na naši výstavu, museli jsme ji nachystat. 
Každý musel donést jablko a hrušku. Někteří donesli zajímavé 
plodiny třeba ačokču, fíky a kůru břízy. Všem se naše výstavka 
líbila a byli všichni nadšení, že jsme to hezky nachystali. Zatím 
nashledanou při další reportáži od 5. třídy. 

K. Šošolíková, J. Bobal, Z. Gřešek, D. Skřivánková

REPORTÁŽ O PODZIMNÍ VÝSTAVCE PLODIN 
Ve dnech 13.–14. října se konala výstava o podzimních plodi-
nách. Každý z páťáků musel donést ovoce nebo zeleninu. Šli 
jsme na vycházku, abychom nasbírali podzimní rostliny. Na 
výstavu se všichni žáci naší školy šli podívat. Byli jsme rozdě-
lení do čtyř skupin a každá skupina se šla ptát do různých tříd  
a pokládali jsme různé otázky. Naše skupina se měla ptát  
7. a 8. třídy. Sedmáci a osmáci nikdy neviděli ačokču. Chtěli 
ochutnat ačokču. Sedmé a osmé se výstava líbila až na Tondu.

P. Huraj, D. Chudý, D. Rychlá, M. Hnilová

DNE 13. 10. ZAPOČALA PODZIMNÍ VÝSTAVA PLODIN
9.10. jsme začali shánět plodiny z venku, které se nedají kou-

pit jako kaštany nebo žaludy. Ve středu jsme začínali chystat 
vzhled výstavy. Chystali jsme cedulky a druhá parta sháněla 
poslední plodiny, aby byly co nejčerstvější. Po výstavě, která  
se podle všech moc povedla, jsme pokládali otázky: nejoblíbe-
nější byl meloun, mrkev a jahoda. Děti nikdy neviděly ačokču 
a jedlý kaštan. Chtěly by ochutnat taky jedlý kaštan a ačokču. 
Všechno dobře dopadlo, všem se výstava moc líbila a nás to 
taky těší. Děkujeme. 

T. Bělíček, Š. Ryza, J. Fialová, T. Ambrozová

VÝSTAVKA PODZIMNÍCH PLODIN
Paní učitelka nám řekla, ať přineseme plodiny a rostliny na  
výstavku. Každý musel povinně donést 1 jablko a dvě další  
plodiny. V odpoledním vyučování jsme připravovali výstav-
ku. Pak 13.–14. října se konala výstavka. My jsme si připravili  
otázky pro 4. třídu.

1. Co se vám nejvíc líbilo?  meloun
2. Co jste nikdy neviděli?  fík, ačokča
3. Co jste nikdy nejedli?  houby
4. Jak se vám líbila výstavka?  hodně moc
5. Co vám přišlo zajímavé?  cibule
6. Co byste chtěli ochutnat?  ptačí zob
7. Co se vám nelíbilo?  houby

Pak jsme výstavku uklidili. Výstavka se všem moc líbila.

H. Javořík, T. Strážnický, A. Krajčová, L. Staňková

LUKOVSKÝ SLAVÍK
18. listopadu 2022 se už tradičně konala soutěž 1. stupně ve 
zpěvu – Lukovský slavík. Děti byly rozděleny do třech kate- 
gorií. V 1. kategorii soutěžili mezi sebou prvňáčci. Ve dru-
hé kategorii soutěžili druháci a třeťáci a ve třetí kategorii se 
proti sobě postavili čtvrťáci a páťáci. Děti zpívaly moc hezky  
a bylo velmi těžké vybrat vítěze. Hodnotily dvě poroty. Poro-
ta dětská, která byla sestavena ze dvou zástupců z každé třídy  
a porota dospělácká sestavená ze zástupců obce, školy, školky, 
rodičů a přátel školy. Jako předseda poroty a vzácný host, který 
dětem zahrál a zazpíval, byl pan František Šarman. 
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VÝSTAVKA PODZIMÍCH PLODIN
Dne 13.–14. října 2022 jsme pořádali výstavku podzimních 
plodin. Měli jsme za úkol přinést nejmíň tři plodiny. Na vý-
stavce bylo ovoce a zelenina, plodiny, byliny a houby. Měli jsme 
za úkol pokládat otázky pro 2. třídu např. co se jim nejvíce lí-
bilo, co by chtěli ochutnat atd. Nejvíce se jim zalíbila ačokča  
a fík. Ještě než třídy šly na naši výstavu, museli jsme ji nachystat. 
Každý musel donést jablko a hrušku. Někteří donesli zajímavé 
plodiny třeba ačokču, fíky a kůru břízy. Všem se naše výstavka 
líbila a byli všichni nadšení, že jsme to hezky nachystali. Zatím 
nashledanou při další reportáži od 5. třídy. 

K. Šošolíková, J. Bobal, Z. Gřešek, D. Skřivánková

RISKUJ
V pátek 18. listopadu 2022 proběhla v 6. třídě soutěž družstev 
s názvem Riskuj. Soutěžila čtyři družstva a šesťáci se utkali ve 
vědomostních soutěžích. Že byly úkoly opravdu různorodé,  
o tom svědčí malá ukázka:

Vytvořte osmiverší s využitím slov: 
škola, žáci, zima, Vánoce (časový limit 5 minut)
Všichni naši žáci, odvedli skvělou práci.
Přede mnou je škola, už zavírá znova.
Za dveřmi je zima, v autě není klima.
Za týden jsou Vánoce, už se těším velice. 

Verča, Natka, Marca, Váňa

Venku začala zima, nebylo to prima.
Zavřela se škola, měli tam vola.
Tento rok nebudou Vánoce, Ježíška zasypala vánice.
Nebyli tam žáci, učitelé neměli práci. 

Filip M., Dan, David, Robin

V každém městě bývá škola, občas je to velká vila.
Jsou tam taky hodní žáci, někteří jsou poškoláci.
Zima bývá hodně dlouhá, každý člověk se pak rouhá.
Na Vánoce se hodně jí, lidé se pak opijí. 

Filip J., Filip K., Láďa, Eliška

HRADNÍ  JARMARK 
Dne 26. listopadu se konal Hradní jarmark. Začal v 10 hod.  
a skončil v 15 hod. Mohli jsme přijít pomoct prodávat nebo 
pomoct u výtvarné dílničky. Sraz jsme měli u sochy sv. Jana  
v 9 hod. Prodávali jsme medové svíčky, lodičky z ořechových  

skořápek, přáníčka, ozdoby a levandulové pytlíčky. Byla zima, 
ale měli jsme zadarmo na zahřátí punč, muffiny a dýňovou  
polévku. Jarmark se mi moc líbil. 

Za všechny páťácké pomocníky – 
Dominiku, Hynka, Tibora, Honzu a Štěpu – napsala Kája Šošolíková



Školní
stránky

3

OSMISMĚRKA
měsíce v roce, připravil Tomáš Bobal, 8. třída

FINÁLE MISTROSTVÍ SVĚTA VE FOTBALE
Utkání právě začalo. Do míče si jako první kopnou hráči Francie  
v tmavomodrých dresech, Argentinci jsou v tradičních světle- 
modrých dresech. Hned v sedmnácté minutě měli šanci Argentin-
ci, ale Ángel Di Mária po skvělé přihrávce Messiho kopnul slabší 
nohou míč vysoko nad břevno. Hned po třech minutách si nasko-
čil Francouz Giroud na centr Griezmanna, ale při výskoku fauloval  
a stejně dal hlavičkou míč vysoko nad břevno. Za chvíli se ale na 
druhé straně chystala velká šance, která dopadla penaltou pro  
Argentinu. Di Mária po přihrávce Juliána Álvareza si obehrál 
Ousmaneho Dembélého, který ho pak sporně fauloval a byla pe- 

nalta. Míč si nachystal Messi, který si počkal až Lloris skočí do 
pravé strany a míč mu poslal do jeho protipohybu. Je to gól pro 
Argentinu ve dvacáté třetí minutě. Pak se dlouho nic nedělo, ale 
Argentinci předvedli v šestatřicáté minutě rychlý protiútok, kte-
rý dopadl gólem. Lionel Messi nahrál na pravé křídlo Juliánovi 
Álvarezovi, který prodloužil za obranu na Alexise Mac Allistera. 
Ten poslal balón do pokutového území, kam si zleva seběhl Ángel 
Di Mária a zakončením k bližší tyči nedal Llorisovi žádnou šanci.  
Pak se už do poločasu nic zvláštního nestalo.

Hned ve 49. min. měl šanci Rodrigo de Paul z Argentiny, ale 
brankář Francie Lloris byl na místě včas. Do osmdesáté minu-
ty vše vypadalo tak, že Argentina vyhraje MS, ale pak fauloval 
Nicolás Otamendi v pokutovém území Randala Kolo Munae  
a byla penalta. Kylian Mbappé penaltu proměnil a hned za dvě 
minuty přidal další gól Mbappé z voleje. A bylo vyrovnáno.

Pak začalo prodloužení. V první polovině prodloužení se nic 
moc nedělo, ale v druhém poločase prodloužení ve 109. min. 
Lionel Messi dal gól. Pak už si všichni mysleli, že je MS Argen-
tinců, ale co by to bylo za finále MS, kdyby nebylo napínavé až 
do samého konce. Protože ve stoosmnácté min. dal z penalty 
hattrick Kylian Mbappé. Výsledek dopadl smírně 3:3. 

Je to napínavé. Na čase jsou rozhodující penalty. Argentina na-
konec vyhrává 4:2 na penalty a Messi může konečně pozved-
nout vytouženou trofej nad hlavu.

Antonín Rektořík, 7. třída

Obrázek můžeš dokreslit a vybarvit:

O ADVENTU
Jako malý jsem advent bral vážně. A pro jistotu jsme každou 
neděli zapalovali svíčky, abychom věděli, kdy dojde Ježíšek.  
Samozřejmě vše kvůli dárkům. Prostě nás zajímaly jen dárky. 
Ani mě nenapadlo, že by advent měl nějaký jiný smysl. Vím,  
že jsou většinou také adventní koncerty,  na které už nechodím. 

A pak jsem to najednou pochopil. Advent není jen čekání na 

dárky. Začalo mi docházet, že  by to Ježíšek pro všechny nestí-
hal – logicky. Následně jsem si užíval předvánoční atmosféru, 
svíčky a vůni cukroví.

Už neřeším, jestli při příchodu domů bude ozdobený stromeček. 
Vím, že nebude... Sám se totiž nekoupí a neozdobí. Ozdobím ho 
já s rodinou, protože o tom advent i Vánoce jsou, o rodině!

Miroslav Halaška, 8. třída
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O VÁNOCÍCH
Vánoce a advent vznikly na oslavu narození Ježíše Krista – začá- 
tek našeho letopočtu.

Advent je čekání na Štědrý den, který je 24. prosince: den Ježí- 
šova příchodu na svět.

Ježíš se narodil v chudé rodině v Betlémě. Dnes to bereme tak, že 
si rozdáme večer dárky pod vánočním stromečkem. Ale nebylo 
tomu vždy stejně.

Před několika lety se Štědrý den považoval za den, kdy se sejde 

rodina a povídají si, zpívají si atd. Dnes děti napíšou za okno  
dopis Ježíškovi, aby jim donesl vysněné dárky.

U nás to chodí tak, že máma celý den vaří jídlo na večer. Večer 
máme na večeři bramborový salát, rybí řízek a polévku. Poté 
po zazvonění zvonečku jdeme ke stromečku pro dárky s teplým 
čajem a perníkem v ruce. Po nalezení svých vysněných dárků,  
navštívíme babičku, která bydlí o patro výš. A zde si povídáme  
asi dvě hodiny. 

Štědrý večer je u konce a pak jdeme spát.
Staňa Januška, 8. třída

RYBY
začíná 21. 2. a končí 20. 3. Ryby mají za  
kámen modrý safír. Jsou to pohodáři. Je-
jich živel je voda. Ryby jsou dvanácté, po- 
slední znamení zvěrokruhu, spojené se 
souhvězdím Ryb. Jsou ovládáni planetou 
Neptun. Opačným znamením jsou Panny. 
Jejich barvy jsou fialová a modrá.

BERAN
začíná 21. 3. a končí 19. 4. Mají za kámen 
rubín. Hodně lidí je považuje za vládce.  
I Berani mají svůj živel. Je jím oheň. Be- 
ran neboli Skopec je první astrologic-
ké znamení zvěrokruhu pojmenované 
po souhvězdí Berana. Jejich planetou je  
Mars. Jejich opačné znamení jsou Váhy.  
Za barvu mají červenou.  

Připravila Veronika Surá, 6. třída

VODNÁŘ
začíná 21. 1. a končí 20. 2. Vodnářův ká-
men je ametyst. Jednají tady a teď. Proto 
je mnoho lidí nazývá inovátory. Přiřazený 
přírodní živel je vzduch. Vodnář je jede-
nácté astrologické znamení zvěrokruhu, 
mající původ v souhvězdí Vodnáře. Po- 
dle astrologie je ovládán planetou Uran.  
I Vodnář má své opačné znamení, je jím  
Lev. Jeho barvy jsou fialová a růžová.

KARIÉROVÉ PORADENSTVÍ
Exkurze Šternberk
V pátek 6. 1. 2023 jsem došel v 7:45 k hasičské zbrojnici, kde už 
čekali spolužáci. Začali jsme se bavit o mistrovství světa juniorů  
v hokeji, tehdy totiž hrálo Česko proti Kanadě. Bohužel to nako-
nec skončilo v prodloužení 3:2 pro Kanadu. Avšak Česko si do- 
mů přivezlo stříbrné medaile.

Jako poslední ke zbrojnici došel Jeňa a už jsme nastupovali. V auto- 
buse jsem seděl s Vítkem, který poslouchal písničky na svých no-
vých sluchátkách a já jsem hrál „madful“, což je taková fotbalo-
vá hra. Cesta byla poklidná a v 9:30 jsme stáli na prahu Střední 
odborné školy lesnické a strojírenské ve Šternberku. Musím ještě 
zmínit, že akci pro nás připravila paní ředitelka v rámci kariéro- 
vého poradenství.

Jako první jsme navštívili učební obory. První mezi nimi byl obor 
lesní mechanizátor. Zjistili jsme, že pracují na strojích a učí se jez-
dit s různými traktory a náklaďáky, nejtěžší je však skácet pořád- 
ný stom… Poté nás mistr zavedl ke druhému oboru, který se na-
zývá opravář lesnických strojů. Opraváři pracují v dílně a také  
v lese jako mechanizátoři. Zvládnou si opravovat i nástroje – ja- 
ko třeba motorovou pilu. Zjistili jsme, že šikovní a zkušení si vy- 
dělají i 5 tis. Kč za den.

Poté se mistři vyměnili a my jsme šli do šatny rybářů, všude byly 
teplákové gumáky a bundy. U rybářů jsme se toho moc nedo-
zvěděli a šli jsme o kousek dál, kde byla dílna zahradníků. Učí se  
tam v zimě plést košíky nebo vyrábět věnce, dekorace, atd. Na ja- 
ře a v létě dokážou zahradníci vytvořit krásné zahrady na zakázku.
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Pak jsme se vydali jejich dodávkou k obráběčům kovů a k opra-
vářům motorových vozidel. První jsme začali dílnou u autome-
chaniků. Měli tam velký železný zvedák, na kterém bylo auto, 
které právě spravovali. Také tam měli mnoho nářadí a dalších 
věcí. Jako poslední z učebních oborů byl obráběč kovů, o kte- 
rém nám pan mistr také řekl pár věcí.

Hladoví se vydáváme se školní dodávkou na poslední místo na- 
ší exkurze – na Střední školu Ekologie a životního prostředí.  
Na rozdíl od minulých učebních oborů, zde studenti získají ma-
turitu. Po příjezdu jsme se posadili do třídy a poslechli si prezen-
taci pana učitele. Byla o oborech, které jsme navštívili a o středo-
školském studiu na této škole. 

Po prezentaci jsme si konečně dali myslivecký gulášek, který byl 
celkem dobrý. Pak jsme se před školou vyfotili a vydali se na ta-
kové malé náměstí, kde jsme měli rozchod na půl hodiny. Moh-
li jsme si jít nakoupit do Hrušky, do Tety nebo naproti byla ve- 
čerka. Po nákupech jsme se vydali na místo odjezdu. Já s Vítkem, 

Tomem a Maxem jsme ještě zašli na WC do protější nemocnice  
a jak jsme vyšli ven, tak zrovna přijížděl náš autobus se spolu- 
žáky ze šestky a sedmičky z hor. Nasedli jsme a jeli domů.

Matěj Plšek

SPORTOVNÍ OKÉNKO připravil Vítek Dorazil

Co nás čeká v tomto a následujícím měsíci 
ve světě sportu?

do 15. 1. 2023 Rallye Dakar
11. – 29. 1. 2023 MS v házené mužů
16. – 29. 1. 2023 Australian Open v tenise
4. 2. – 18. 3. 2023 Pohár šesti národů v rugby
6. – 19. 2. 2023 MS v alpském lyžování
8. – 19. 2. 2023 MS v biatlonu
12. 2. 2023 Super Bowl LVII
19. 2. – 5. 3. 2023 MS ve snowboardingu

A teď si každou událost lehce rozepíšeme:
Závod Rallye Dakar se jezdí s dlouholetou tradicí, přičemž ne 
vždycky to bylo ve stejném státě. Zrovna tento rok se jede v Saúd- 
ské Arábii. Na to, že se startuje v Africe, se účastní i hodně čes-
kých posádek.

Na rozdíl od Dakaru, MS v házené se koná každé dva roky.  
Tento rok ho pořádá devět měst v Polsku a Švédsku. V zápisu  
je 32 týmů, bohužel český výběr se nekvalifikoval.

No a teď k tenisu. Začíná se nám rozjíždět tenisová sezóna  
a s ní přichází i Australian Open. Tento rok je to první grandslam 

a i tak už začínáme zostra, takže se nemusíte obávat o pořádnou 
podívanou. České zastoupení je z velké části ženské (Kvitová, 
Plíšková, Krejčíková…), muži jsou pouze dva.

Dokonce i fanoušci trošku tvrdších sportů si přijdou na své, hraje 
se starý prestižní turnaj v rugby a také mistrovský zápas americ-
kého fotbalu.

Na závěr nám zbývají zimní sporty. Budou se konat MS ve snow-
boardingu, biatlonu a alpském lyžování. O medaile se bude 
ucházet třeba Ester Ledecká, Eva Samková, Markéta Davidová 
nebo Michal Krčmář.

Obrázky můžeš dokreslit a vybarvit:

ROZHOVOR S PANÍ UČITELKOU NIKOLOU  KRÁLIKOVOU 
připravila Adriana Navrátilová

• Kolik je vám let?  26
• Odkud pocházíte?   z Karviné
• Jaký je váš oblíbený předmět? .. matematika
• Chtěla jste být vždy učitelkou?  Ano
• Kde jste studovala?  na UTB ve Zlíně 
• Jakou máte 
  střední školu?  pedagogické lyceum

• Váš koníček?  sport
• Kolik máte sourozenců?  dva
• Kde bydlíte?  ve Zlíně 
• Jaký je váš oblíbený sport?  fotbal 
• Oblíbeny film?  Prison Break
• Kolik měříte?  169 cm
• Jaké jste znamení?  Panna 
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ŠKOLA V PŘÍRODĚ 
My jsme jeli v 14.00 do Jeseníků. Cesta tam trvala 2 hod. a 30 min. 
Cesta tam byla nádherná. V půlce cesty se začalo zpívat. Dojeli  
jsme tam v 16:30. První jsme se vybalili a šli na večeři. Bylo to moc  
dobré. V úterý jsme šli na nejdelší procházku. Byla 8 km, všichni 
si to užili. Ve středu jsme vyjeli na SKI Karlov lanovkou. Ve čtvrtek 
jsme se klouzali. V pátek jsme šli na Praděd, strašně foukalo. 

Michal Matůšů, 3. třída

Byli jsme na hotelu Kamzík a já jsem byla na pokoji se Sabčou 
Bělíčkovou. Bylo to v Jeseníkách a jeli jsme tam 2 a půl hodi-
ny autobusem. Chodili jsme do lesa, na plavání a na tělocvik. 
Ale nelyžovali jsme, ale měli jsme párty a vyzkoušeli jsme si la-
novku. Moje kamarádka Kája musela odjet ve středu, přijeli si 
pro ni rodiče. Potom jsme šli na Praděd, hrozně tam foukalo  
a byl tam sníh. 

Soňa Kovářová, 3. třída

V neděli 8. 1. 2023 ve 13:45 jme jeli na školu v přírodě. Jeli jsme 
od hasičské zbrojnice autobusem. V půlce cesty jsme se zasta-
vili na benzínce pro jídlo. Valča seděla vedle Viki a Zuzka vedle 
Sáby. Když jsme přijeli, šli jsme se ubytovat. Dostali jsme karty  
a šli jsme se podívat do našeho pokoje. Večer jsme šli procház- 
kou podívat se, jak vypadají sjezdovky. Byla to hrůza. Žádný 
sníh. Potom byla večeře a Superškolák. Potom jsme šli spát.

Den 2
Ráno jsme se vzbudili a šli jsme na snídani. Po snídani jsme se 
šli učit. Učili jsme se přírodovědu. Potom jsme měli krátkou 
přestávku a oběd. Po obědě jsme měli odpolední klid. Ve 14:00 
jsme měli tělocvik a plavání. Když skončilo plavání a tělocvik tak  
jsme šli na večeři. Potom byl SUPER ŠKOLÁK, a pak byla ve- 
čerka v 22:00 a šli jsme spát.

Den 3
Ráno jsme se vzbudili a šli na snídani. Po snídani jsme šli na 
dlouhou procházku. Až jsme došli na hotel Kamzík, tak jsme 
měli oběd. Po obědě jsme měli odpolední klid 2 hodiny. Zase 
jsme měli plavání a tělocvik. Měli jsme krátkou přestávku a po-
tom jsme se šli učit. Večer jsme měli večeři a SUPER ŠKOLÁKA.

Den 4
Ráno nás Ríša vzbudil a šli jsme na snídani. Jak jsme přišli z tú- 
ry, tak jsme šli na oběd. Pak následoval polední klid. 

Ve dvě hodiny bylo plavání a co jiného než tělocvik. Poté učení 
a po učení jsme šli na večeři a SUPER ŠKOLÁKA a šli jsme spát.                

Den 5
Ráno jsme vstali a šli jsme na snídani. Zase jsme šli na procházku. 
Přišli jsme na oběd, po kterém byla odpolední přestávka. Ten den 
byly plavecké závody. A potom volno v bazénu. To bylo super. Pak 
následovala krátká přestávka, učení a večeře. Bylo vyhlášení SU- 
PER ŠKOLÁKA a šli jsme spinkat. Ráno nás vzbudil Ríša a šli jsme 
na snídani. Potom jsme se oblékli a dali kufry a tašky do autobusu. 
Jeli jsme na Praděd. Vyšli jsme na Praděd, ale hrozně tam foukalo. 
Valča málem uletěla. Na Pradědu jsme měli oběd. Sešli jsme dolů  
a jeli jsme domů. Přijeli jsme domů a byli jsme všichni šťastní. 

Valentýna Miklová, Sabina Kohoutková, 
Zuzana Adámková, 4. třída

Dne 8. 1. 2023 jsme jeli na školu v přírodě. Měli jsme sraz v nedě-
li 13:45 hod. u hasičárny. Potom jsme se už museli rozloučit s ro-
diči. Cesta autobusem trvala asi 2 a půl hodiny. V autobuse jsme  
pouštěli písničky přes reprák a přitom jsme si zpívali. Dojeli jsme 
až před hotel. Vystoupili jsme a vzali jsme si svoje zavazadla. Po-
tom jsme šli na procházku a už byla tma. Přišli jsme z procházky 
a čekala nás večeře. Byla moc dobrá. Potom o půl osmé jsme měli 
Superškoláka. Na Superškolákovi jsme hráli pantomimu. Večer 
jsme už šli spát. Ráno jsme měli vždycky budíček v 7:30 hod., pak 
jsme se šli obléct a šli jsme na snídani. Na snídani byly švédské 
stoly a byly tam snad největší párky. Po snídani jsme se šli pře-
vléct na procházku. Procházka byla až do oběda. Po obědě jsme 

měli odpočinek na pokojích až do 14 hod. Ve 14 hod. nám klu-
kům začalo plavání a holkám tělocvik. Bylo to takhle každý den. 
Potom jsme my kluci šli na tělocvik. Holky naopak měly plavání. 
Po tělocviku jsme se museli učit aj holky. Pak jsme měli veče- 
ři a pauzu do 19:30 hod. V 19:30 hod. začal Superškolák. Vy-
brali jsme si kreslení na minutu. Večerka byla ve 22 hod. a šli 
jsme spát. Takto probíhaly všechny dny až do čtvrtka. Ve čtvr-
tek odpoledne jsme měli závody v plavání. V plavání jsme měli 
tyto disciplíny: plavání s destičkou, bez destičky, plavání na jeden  
nádech a hledání puků. Pak bylo učení a večeře. V 19.30 hod. 
bylo vyhlášení plavání a Superškoláka. Potom byla párty, po  
párty jsme šli spát. V pátek jsme si sbalili kufry a šli jsme do auto-
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VOLBA PREZIDENTA ČESKÉ REPUBLIKY
V rámci občanské výchovy  v  6. třídě jsme si povídali o prezident- 
ských volbách, o osobnosti prezidenta republiky, o náplni jeho 
práce. Témata k zamyšlení ve skupinách:

1. Jaká je podle vás náplň práce prezidenta republiky?
• Je velitelem vojenské armády. Podepisuje nové zákony. Ces-
tuje do zahraničí a domlouvá smlouvy. Staví nové města, vodní  
nádrže, vlakové stanice, pořádá koncerty.
• Podepisuje různé smlouvy. Pokud poslanecká sněmovna vydá zá-
kon, tak prezident ten zákon musí schválit. Sjednává přátelství s jiný-
mi státy. Jezdí na přátelské návštěvy, kde řeší globální problémy. Po- 
dává příspěvky lidem se zdravotními problémy. Stará se o chod státu.

2. Jsem prezident. Co udělám pro rodinu, školu, Lukov?
Rodině bych přidal peníze, pozval bych je na návštěvu na Pražský 
hrad, vzal bych je do zahraničí. Škole bych zajistil peníze na re- 
konstrukci, nechal bych postavit jídelnu ve škole. Obci Lukov bych 
dal víc peněz např. na minikino, více restaurací, večerku, Ikeu.

3. Jsem prezident. Co bych udělal pro Českou 
republiku a planetu Zemi?
Snížil bych ceny energií, zvětšil důchody, zajistil bych, aby si lidé 
mohli splnit malé přání, zrušil bych papírová brčka, zajistil bych, 
aby nerostly ceny v obchodech. Které děti by chtěly studovat z do- 
mova, umožnil bych jim to.

ŽÁCI 7. A 8. TŘÍDY SE SEZNÁMILI  S POLITICKÝM SYSTÉMEM 
ČESKÉ REPUBLIKY VOLILI PREZIDENTA „NANEČISTO“
Česká republika je parlamentní republikou. Výkonná moc je 
delegována na prezidenta a vládu, v jejímž čele stojí premiér. 
Moc prezidenta je poměrně omezená. Zákonodárnou moc tvo-
ří dvoukomorový parlament složený z Poslanecké sněmovny  
a Senátu. 

Prezident je volen přímou volbou. Prezidentské volby se opa-
kují každých pět let. Volby do Poslanecké sněmovny každé čtyři 
roky, pokud nejsou vyhlášeny předčasné volby. Do Senátu se 
volí každé dva roky, ve hře je vždy třetina senátorských křesel. 
V Poslanecké sněmovně zasedá 200 poslanců a Senát je tvo- 
řen 81 senátory.

Volební právo náleží všem českým občanům, kteří dovršili osm-
nácti let. Své kandidáty si Češi volí do Parlamentu, krajských  

a obecních zastupitelstev a jako občané Evropské unie mají také 
právo na zvolení svých zástupců do Evropského parlamentu. 

Soudní moc realizuje soudní soustava a Ústavní soud. Soudní 
moc v České republice je nezávislá. Není tedy ze své činnosti 
odpovědna žádné jiné moci, ať již zákonodárné nebo výkonné. 
Ústavou je výslovně zaručena nezávislost výkonu soudcovské 
funkce, když nestrannost soudců nesmí nikdo ohrožovat a do 
jejich činnosti zasahovat.

A jak dopadly naše volby prezidenta?
Petr Pavel  60 %
Danuše Nerudová  25 %
Andrej Babiš   10 %
Karel Diviš     5 %

sem tam šla po druhé a taky na posledy. Hodně jsem se těšila na 
výtvarku, ale marně. Nebylo to tak krásný jak v Lukově. Hroz- 
ně jsem se nudila a obrázek byl daleko od jejich. Měli jsme dělat 
hrneček a ten můj byl mořský a přehnaný, (jak chtěli ) a ti ostat-
ní měli úplně jiný (ach jo). A až jsem to měla, u konce hodiny,  
že bych mohla dělat něco, co by mě bavilo víc (neeeeeee). A taky 
to bylo (ten den), strašně nudný. Ale za to sem potkala kama-
rádku (Páju), ale s tou sem ani moc nebyla. Ona chtěla hrát pink 
ponk, který mě nebaví. Naštěstí sem ten den odjela k babičce  
a tam jsem spala. V pátek přijela mamka, byly jme u tety Šárky  
a šlo se spát. V pátek jsme odjeli domů a tam sem se umyla  
a zjistila, že polovina mých vlasů jsou dva velké suché uzly, jak to  
no a nakonec sem nešla do školy THE END.
 Alexandra Geherová 

busu a ten nás zavezl pod Praděd. Odtud jsme šli na Praděd. By- 
ly to 4 km nahoru. Hodně sněžilo a fučelo. Došli jsme na Praděd  
a tam jsme měli řízky s kaší. Po obědě jsme šli dolů k autobu- 
su a jeli jsme domů. Cesta zase trvala 2 a půl hodiny. V Lukově na 
nás už čekali rodiče. Škola v přírodě se nám líbila i bez lyžování.

Za všechny účastníky z 5. třídy sepsali Honza Bobal, 
Hynek Javořík, Jenda Rektořík a Peťa Huraj

Na škole v přírodě jsem nebyla, tak píši o tom, co jsem ten týden 
dělala. V pondělí jsem jela s mamkou do jejich školy. Tam sem 
se dívala a někdy, opravdu někdy, jsem se přihlásila a učila. Ji- 
nak jsem poslouchala, dívala se a dělala svoje učivo. V úterý 

DEN S RODILÝM MLUVČÍM V ZŠ LUKOV
V pondělí 16. 1. 2023 k nám do školy zavítala návštěva až z dale-
ké Anglie. Byla to 26 letá studentka Tess, která žije v Nottingha-
mu, ale díky studiím velmi často cestuje. 

Prostřednictvím fotografií a autentického vyprávění v anglic-
kém jazyce našim žákům 7. a 8. třídy přiblížila život v Americe, 

dokonce přímo v New York City, kde nedávno pobývala. V zá- 
věru byl prostor pro diskusi a naše návštěva se na oplátku do- 
věděla něco o našich žácích. 

Nezapomněli jsme ani na další ročníky, které měly program  
přizpůsobený jejich úrovni znalosti angličtiny. 



Kalendárium
Únor 
• 3. 2. – pololetní prázdniny
• 13. 2. – 17. 2. – jarní prázdniny
• 24. 2., 1. 3. – preventivní program 
 Naše třída, 4. a 5. třída

Březen 
•	 3.	3.	– Rýmařík
•	 4.	3.	–	tradiční Karneval od 15.00 hod. 
 ve VÚB Lukov
•	 7.	3.	– preventivní program  
 Virtuální svět, 7. třída
•	 7.	3.	–	On-line	ZOO	1.	a	3.	třída
•	 8.	3. – koncert v Kongresovém centru  
 Zlín, 2. třída
•	 10.	3.	– preventivní program  
 V síti, 8. třída

•	 10.	3. – preventivní program 
 Nástrahy virtuálního světa, 4. třída
•	 21.	3.,	24.	3.	– preventivní program 
 Naše třída, 1., 2. třída
•	 21.	3.,	24.	3.	– preventivní program 
 Svět drog a jejich účinky, 6. a 7. třída
•	 23.	3.	– třídní schůzky
•	 25.	3.	– Pro seznámení dětí se školním  
 prostředím a učiteli před zápisem do  
 1. třídy uspořádáme v sobotu 
 25. března 2023 od 8.00 hod. 

 MINIŠKOLIČKU. 
 Miniškolička potrvá 
 2 hodiny, děti budou potřebovat 
 pohodlné oblečení a přezůvky, 
 ve kterých se dá i cvičit.
•	 29.	3.	– Jazykohrátky, 5.–8. třída

Duben 
• 5. 4. – velikonoční jarmark
•	 6.–10.	4.	–	velikonoční prázdniny
•	 13.	4.	–	zápis do 1. třídy ZŠ Lukov

www.zslukov.cz

Školní
stránky

Právní rámec:   
§ Povinná školní docházka začíná počátkem školního roku, který následuje 
po dni, kdy dítě dosáhne šestého roku věku.  Zákonný zástupce – rodič  je po- 
vinen přihlásit dítě k zápisu k povinné školní docházce, a to v době od  
1.	dubna	do	30.	dubna	kalendářního	roku,	v	němž	má	dítě	zahájit	povinnou	
školní docházku.

Dítě, které dosáhne šestého roku věku v době od září do konce června příslušné-
ho školního roku, může být přijato k plnění povinné školní docházky již v tomto 
školním roce, je-li přiměřeně tělesně i duševně vyspělé a požádá-li o to jeho zá-
konný zástupce. Podmínkou přijetí dítěte narozeného v období od září do konce 
prosince k plnění povinné školní docházky podle věty druhé je také doporuču- 
jící vyjádření školského poradenského zařízení, podmínkou přijetí dítěte na- 
rozeného od ledna do konce června doporučující vyjádření školského poraden-
ského zařízení a dětského  lékaře, které k žádosti přiloží zákonný zástupce.

Začátek povinné školní docházky lze odložit, nejdéle však do zahájení školní-
ho roku, v němž dítě dovrší osmý rok věku. O odkladu školní docházky rozho-
duje ředitel školy. Podle § 37 školského zákona musí zákonní zástupci požádat  
o odklad povinné školní docházky dítěte v době zápisu. Žádost je potřeba do-
ložit doporučujícím posouzením příslušného školského poradenského zařízení 
a odborného lékaře nebo klinického psychologa. Ředitel rozhodne o odložení 
začátku povinné školní docházky v případě, že obě posouzení budou kladná.

Zákonní zástupci žáků, kterým byl při minulém zápisu udělen odklad školní docház- 
ky, musí znovu požádat ředitele ZŠ o přijetí dítěte k povinnému základnímu vzdělávání.

V žádosti o přijetí nebo odklad zákonný zástupce dítěte potvrdí svým podpi- 
sem, že jedná po vzájemné dohodě s druhým zákonným zástupcem dítěte, pří- 
padně u zápisu doloží, že je dítě svěřeno do jeho péče.

Průběh zápisu:
Zápis do 1. ročníku základního vzdělávání na školní rok 2023/2024 se uskuteč- 
ní 13. dubna 2023 od 14.00 hodin.

Co je k zápisu potřeba: rodný list dítěte, občanský průkaz zákonného zástupce – 
rodiče a samozřejmě budoucí prvňáček.

Sledované jevy při zápisu:
• fyzická vyspělost dítěte, schopnost sebeobsluhy
• samostatnost dítěte, nezávislost na rodičích
• výslovnost dítěte, případná vada řeči
• zraková, sluchová a prostorová orientace (pravá/levá, nahoře/dole…)
• jednoduché logické a myšlenkové operace, rozpoznávání jednoduchých 
 geometrických tvarů
• znalost některých písmen a číslic (není nutná), jednoduché počítání předmětů
• kresba s přiměřenými detaily, tvořivost
• schopnost vyjadřovat se, znalost jednoduchých osobních údajů
• rozvoj záměrné pozornosti, paměti a vědomého učení
• sociální samostatnost a vnímavost

Barmanská show v anglickém jazyce čekala na žáky 5. a 6. třídy. 
Žáci měli možnost jednotlivé nealkoholické drinky ochutnat, 
ovšem bylo to něco za něco. Aby drink získali, museli žáci odpo-
vědět na zvídavé otázky naší návštěvy.

Žáci 3. a 4. třídy si poslechli povídku o Robinu Hoodovi, naučili 
se nová slovíčka i s originální anglickou výslovností. Na závěr 
vyluštili kvízové otázky k této povídce a dokonce se stihli Tess 
zeptat na její oblíbené jídlo, zvířata, barvu… Otázek byla oprav-
du celá řada.

Pro naše nejmenší žáky z 1. a 2. třídy byla připravena pohádka 
O červené karkulce opět v anglickém znění. Děti byly velmi ši-
kovné a znaly množství slovíček. Po čtení přišel na řadu čas na 
písničky spojené s pohybem.

ZÁPIS DO 1. TŘÍDY ZŠ LUKOV (13. 4. 2023 od 14.00 hod.)
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BYLO – NEBYLO ANEB ADVENTNÍ ČAS VE ŠKOLCE

MATEŘSKÁ ŠKOLA 
INFORMUJE

Program tohoto období je ve školce vždy spojován s lido-
vými vánočními zvyky a tradicemi udržovanými v rodin-
ném prostředí. Prožitky dětí se tím umocňují a uchovávají 
až do dospělosti.

Připravovali jsme se na vyvrcholení oslav – vánoční besíd- 
ky ve třídách – vskutku poctivě. Paní učitelky vyzdobily 
školku vánočními dekoracemi a světýlky, ve třídách si při- 
pravily pro děti adventní věnce a adventní kalendáře  
s plněním drobných úkolů a odpočítáváním dnů. Navští- 
vil nás Mikuláš s čertem a nadílkou. 

Denně jsme vedli rozhovory o vánočních přípravách doma 
a ve školce. Všechny třídy, včetně nejmladších dětí, vykra-
jovaly perníčky, pomáhaly s přípravou pečeného čaje krá-
jením ovoce na malé kousky, vyzdobily stoly vánočními 
svícny z jablíček, tvořily přáníčka a dárečky pro rodiče, zdo-
bily vánoční stromečky, poslouchaly a zpívaly koledy. Ve  
třídě Motýlci děti připravily pro hosty na besídku i nepeče- 
né vánoční cukroví. Doufáme, že děti potěšily svou ná-

vštěvou seniory v lukovském domově, kde pomohly na- 
zdobit obrovský vánoční strom a zazpívaly koledu. V nepo-
slední řadě všichni poctivě nacvičovali své vánoční progra-
my na vystoupení před rodiči. 

S blížícím se termínem společného setkání dětí ve třídách 
postupně ubývalo. Pro změnu nás zasáhla chřipková epi-
demie, nikoliv Covid s karanténou. Besídky sice proběhly, 
ale velmi komorně, stejně jako vánoční koledování v obci  
a ukázka lidových tradic – pouštění lodiček, rozkrojení jab-
líčka, házení střevícem, obejmutí pod kytičkou jmelí. Do-
cházka v té době byla 21 dětí z počtu 73 zapsaných.

Mrzí nás, že většina nejstarších dětí, po dobu docházky do 
školky, zkušenost s vánoční atmosférou a vystoupením 
před diváky na společné besídce, vlastně vůbec nezažila.  
Doufáme, že za rok už tomu bude jinak – vše, jak má být  
a kdysi bývalo... 

Další fotografie naleznete na webových stránkách mateřské školy www.mslukov.cz 
a informace poskytneme na tel. 775 550 644.

Bc. Radka Komárková, 
ředitelka MŠ Lukov

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY LUKOV 
 s nástupem v období od 1. září 2023 do 30. června 2024

proběhne 2., 3. a 4. května 2023.

Bližší informace budou upřesněny v příštím zpravodaji.



                Pusťtě        nás       do   sí      –      ně,                               pěkně         vás           pro    –    sí       –    me,

                  Pusťtě        nás       do       sí–       do      síně,                    pěkně       vás            pro   –   sí       –      prosíme,

                 ze           sí     –    ně       do         iz       –       by,                                 a – bys – me           ne   –   zmr   –   zli.

                 ze         sí    –     ně         do         iz      –       do    izby,                       a – bys – me           ne   –   zmr–     nezmrzli.

1. Me–du         ma–        měn–  ko,               me– du,                      už    vám   ne–          vě–stu             ve – du,
2. Tr–nek          ma–        měn–  ko,               tr   – nek,                     bu – de     do            ro–ka               sy – nek,
3.	Hrušek									ma–								měn–		ko,														hru	–	šek,																					ne	–	věs	–	tu													bo–lí																břůšek,
4. Ešče,             ma–        měn–  ko,                ešče,                             bu–de       do            ro–ka               děvče,

1. už      vám     ne    –    vě–     stu                 ve–du,                         už   vám  ne      –     vě–stu            ve–  du.
2. bu–de           do           ro–     ka                   sy–nek,                       bu–de     do              ro–ka              sy–nek.
3. ne–věs–       tu            bo–     lí                     břůšek,                       ne–věs–tu                 bo–lí               břůšek.
4. eš– če           ma–        měn–ko,                  eš–če,                          bu–de     do              ro–ka               děvče.

1. už      vám      ne–         vě  –  stu                     ve  –  du.
2. bu– de            do           ro –   ka                       sy  –  nek.
3. ne–   vě     –   stu           bo–    lí                       břů –  šek.
4. eš–    če         ma–        měn–ko,                      eš –   če.

Svatební               Lukov

LIDOVÁ PÍSEŇ
PUSŤTE NÁS DO SÍNĚ...

1. už      vám      ne–          vě  –  stu                    ve   –   du.
2. bu –   de         do            ro  –   ka                     sy   –   nek.
3. ne –   vě    –   stu            bo –   lí                      břů –   šek.
4. eš –   če          ma–          měn– ko                   eš   –   če.

Zpívali a tančili manželé Františka a František 
Kolajíkovi, Lukov č. p. 6. Melodii písně zazna-
menal u paní Marie Mikalové pan Rudolf Ma- 
touš	v	50.	letech	20.	stol.	v	Lukově	u	Holešova.	
Taneční	prvky	k	písni	 zapsala	paní	Zdeňka	 Je- 
línková v uvedených letech při návštěvě Lukova. 

Pro dívčí trojhlas upravil Milan Přívara v Lukově 
16.	ledna	2023,	uč.	ZUŠ	Morava.

Doporučení pro nácvik: Pusťte nás do síně,  
1. sl. Medu, maněnko, medu, Pusťte nás do 
síně, 2. sl. Trnek, maměnko, trnek, Pusťte nás do 
síně,	3.	sl.	Hrušek,	maměnko,	hrušek,	Pusťte	nás	
do síně, 4. sl. Ešče, maměnko, ešče zakončíme, 
Pusťte nás do síně.
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řátelskou až rodinnou atmosféru dokázali vytvořit lukovští hudebníci 
kapely MP band pod vedením učitele hudby Milana Přívary, při kon-
certu, který se uskutečnil v podvečer 26. listopadu ve Víceúcelové bu-

dově Lukov. První myšlenka uspořádat koncert k příležitosti 690. výročí první 
písemné zmínky o Lukově vznikla již při Lukovském fašanku. Zdeněk Tomšů  
oslovil Milana Přívaru. Slovo dalo slovo a po měsících příprav – jak hudebních, 
tak literárních, protože koncert doplnila zajímavá výstava a projekce, nastal 
den koncertu.

P

KONCERT LUKOVJANŮ
K 690. VÝROČÍ 
PRVNÍ PÍSEMNÉ ZMÍNKY O LUKOVĚ 

„Setkání s písničkou jsme rozdělili do tří 
částí. Skladby, které se vážou k samot-
nému Lukovu a jeho nejbližšímu okolí. 
Známé písně z muzikálů, kabaretů a fil-
mů. Třetí část tvořily známé lidové pís-
ně. Mezi jednotlivými bloky jsme si na 
projekčním plátně ukázali bohaté obra-
zové materiály k jednotlivým písním – 
fotky sběratelů a interpretů, partitury,“ 
vysvětlil Zdeněk Tomšů.

A tak si návštěvníci koncertu vyslechli  
a zazpívali písně Fryštáček je pěkné  
město, Dolů přes Fryštáček, Pacholíčku 
můj (písničku, kterou často a ráda zpí-
vala	Jarmila	Šuláková),	Kdyby	byla	Mo-
rava, My jsme Valaši…

Hudebníci	postupně	vtáhli	do	 zpěvu	 
i návštěvníky netradičního koncertu,  
a tak si všichni společně notovali Bes- 
kyde,	 Beskyde,	 Život	 je	 jen	 náhoda.	
Závěrečnou společnou písní Škoda lás- 
ky si dobrou náladu všichni přenesli  
i do svých domovů.

„Já	mám	všechny	písničky	rád,	ale	mé- 
mu srdci nejmilejší je My jsme Valaši…, 
i když tady u nás čisté Valašsko není. 
Jsme	na	jakémsi	rozhraní	regionů,	kte-
ré tvoří kamenité Valašsko – Kašava, 
Hošťálková	a	dál.	Naopak	Horní	 Lapač	 
a	 Martinice	 –	 to	 je	 rovinatá	 Haná.	 
A směrem na Zlín a pod Zlínem už je 
malebné Slovácko. Moderní muzika má 

spoustu hitů, které se hrají různě dlou-
ho, až pak zaniknou, ale lidová písnič- 
ka se stále zpívá a zůstává,“ uvedl Mi- 
lan Přívara, vedoucí MP band Lukov.

Největší poděkování patří šestaosm-
desátiletému Milanu Přívarovi, který 
všechny skladby notově upravil, na-
cvičil a připravil podkladové materiály. 
Členům	kapely	MP	band.	 Jmenovitě	– 
Lukáš Chromek, Tomáš Přívara, Milan 
Halaška,	 Milan	 Přívara,	 Ludmila	 Ba-
chůrková,	 sólistka	 Štefánie	 Halašková	
a	Marcela	 Halašková.	 Zdeňkovi	Tomšů	
za bezchybnou organizaci a Obci Lu- 
kov za zajištění milého pohoštění.
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ZPRÁVA O ČINNOSTI 
DOBROVOLNÝCH HASIČŮ V LUKOVĚ 
V ROCE 2022

ovolte mi, abych vás seznámil s činností Sboru dobro- 
volných hasičů v Lukově za rok 2022. K dnešnímu dni je  
ve sboru registrováno 40 dospělých členů a 42 dětí.D

První akce, kterou jsme společně pořá-
dali,	proběhla	26.	února.	Jednalo	se	o	Lu- 
kovský fašank. Masopustního průvodu 
se zúčastnilo nespočet originálních ma- 
sek, které prošly částí obce. Ve VÚB, kde 
bylo zázemí, byly pro návštěvníky připra-
veny zabijačkové speciality a již tra-
dičně k tanci i poslechu hrál Lukovský  
Šraml. Celá akce se protáhla do večer-
ních hodin.

Dne 30. dubna lukovští členové společ- 
ně se sbory 9. okrsku pomohli uspořá- 
dat tradiční a hojně navštěvovanou ha-
sičskou	pouť	na	Svatý	Hostýn.	Celý	den	
nás provázelo hezké jarní počasí, a tak 
jsme se i s mladými hasiči vydali pěš-
ky na Rusavu, kde jsme nabrali síly po  
vynikajícím obědě. Celou pouť jsme  
pak společně zakončili pohárem v ka- 
šavské cukrárně. Poutě se zúčastnilo 
velké množství sborů nejen z České re- 
puliky, ale i ze zahraničí.

Pro	 SDH	Lukov	byl	 rovněž	náročný	 ví- 
kend 4. a 5. června. V sobotu jsme spo-
lečně s Obcí Lukov a dalšími lukovský- 
mi spolky pomohli uspořádat Sportov-
ní odpoledne pro děti v areálu SK. Na- 
ši členové se starali jak o hry a zábavu 
pro děti, tak i o občerstvení. A hned  

v neděli proběhla na ha-
sičském hřišti dětská sou-
těž, zařazená do seriálu  
ZLPS	MH.	Děti	 nám	před-
vedly, jak trénují společně 
se svými vedoucími.

V pátek 17. 6. proběhl sběr 
starého železa v naší obci 
a my tak obohatili spolko-
vou kasu.

Dne 10. září se na hasičském hřišti usku-
tečnila ukončená ZLPS. Některé týmy se 
tak těšily, že pro jistotu dorazily už v pá- 
tek, a tak pro některé byl tento víkend 
náročný. Soutěž probíhala hladce a kaž- 
dý věděl, co má dělat. Samotné vyhláše-
ní se přesunulo na pódium na hřišti. Po 
přečtení všech výsledků a vyhlášení vítě- 
zů	soutěže	převzal	starost	o	zábavu	DJ,	
který hrál do pozdních hodin. Ob- 

čerstvení i nápojů se spotřebovalo vel-
ké množství.

O první adventní neděli, 28. listopadu, 
jsme před místním obecním úřadem  
společnými silami hasičů a obce uspo- 
řádali sváteční akci, a to Rozsvícení vá- 
nočního stromu. Při této příležitosti si  
občané užíli nastávající vánoční po- 
hodu a připomněli si, že Vánoce jsou svát- 
ky klidu a míru.

Tradiční mikulášskou nadílku s čertov-
skou družinou uspořádali místní členo-
vé		SDH	5.	prosince.

Nesmím však ještě zapomenout na vý-
znamné události, které se týkají našich  
členů. Druhý únorový den se našim čle-
nům Markétě a Tomášovi Kulendovým 
narodil syn Štěpán. Dne 29. července se 
pak členu Vašku Bečicovi a jeho přítel-
kyni Mileně Vitovské narodil syn Václav. 
Opět se těším, že je budeme moci přiví- 
tat	 mezi	 posily	 SDH	 Lukov.	 Všem	 přeji	
hodně zdraví, lásky a spokojenosti.

Dne 12. listopadu nevím jak, ale stalo se, 
že jsem se oženil. Za manželku jsem si 
vzal Moniku Botíkovou i s jejím synem 
Mirečkem. Svatba se uskutečnila v Tiští-
ně	na	Hané,	což	se	mohlo	jevit	pro	čle- 
ny našeho sboru jako komplikace. Ale 
zúčastnili se v hojném počtu a bavili  nás 
a zároveň i dojali svým připraveným  
programem. My jim za to s Monikou  
moc děkujeme. Bylo to úžasné...

Tomáš Mikl, starosta SDH Lukov
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ZPRÁVA O ČINNOSTI 
VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY
ZA ROK 2022

ednotka má k dnešnímu dni 14 členů. Během roku 2022 jsme se podíleli 
na likvidaci 7 mimořádných událostí a dalších činnostech vykonávaných  
ve prospěch obce nebo i občanů.J

První zásah jednotky proběhl dne 
17. 1. 2022 v podvečer, kdy jsme vy- 
jížděli k požáru koše se dřevem u ka- 
men v rodinném domě na katastru  
města	Fryšták.	 Jednotka	byla	ponechá-
na na místě zásahu v záloze.

Další výjezd proběhl 28. 3. 2022 v odpo- 
ledních hodinách, kdy jsme byli vysláni 
k požáru trávy na ploše cca 30 ×3 0 m na 
katastru	 městské	 části	 Štípa.	 Jednotka	
se podílela na hašení požáru a následně 
na dohašování skrytých ohnisek. 

29. 3. 2022 v ranních hodinách vyjíž-
děla jednotka k požáru osobního au-
tomobilu, který byl zaparkován v blíz-
kosti budovy Pivovar Lukov. Požár byl 
částečně uhašen pomocí přenosného 
hasícího přístroje před příjezdem jed-

notky.	 Jednotka	 provedla	 dohašení	 po- 
žáru a ochlazení motorového prosto- 
ru vozidla.

Další výjezd proběhl 16. 5. 2022 v od-
poledních hodinách, kdy naše jednotka 
vyjížděla k nahlášenému požáru hráně 
dřeva v bezprostřední blízkosti rodinné- 
ho domu na katastru města Fryšták. 
Jednotka	 se	 zapojila	 do	 hašení	 požáru	
a následně prováděla doplňování vody 
do zasahujících cisteren. 

25. 7. 2022 jsme zasahovali u rozsáh- 
lého požáru (cca 3 ha) lesního po- 
rostu na katastru obce Lukoveček.  
Jednotka	prováděla	 samotné	hašení	 
požáru a kyvadlovou dopravu vody  
z	města	Holešov.	

29. 7. 2022 jsme na žádost vlastníka pro- 
váděli proplach kanalizačních šachet 
v	areálu	PODHORAN	Lukov.	V	areálu	do- 

šlo k ropné havárii, kterou řešil hasičský 
záchranný sbor Zlínského kraje. Naše 
jednotka byla požádána o následný pro-
plach kanalizačních šachet.

Poslední zásah proběhl 14. 11. 2022  
v odpoledních hodinách, kdy jsme vy-
jížděli k požáru nízké budovy (2 dřevě-
né buňky) na katastru města Fryšták.  
Na místě již zasahovaly jednotky Fryš- 
ták a Zlín. Naše jednotka byla ponechá- 
na v záloze na místě. 

Dále jsme se zúčastnili odborné přípra-
vy jednotek 9. okrsku, která se konala 
ve Fryštáku. Námětem bylo poskytnutí 
první předlékařské pomoci při zásahu  
a základy lanových technik se zaměře-
ním na provedení sebezáchrany z výšky 
za pomoci dostupných prostředků. 

ZPRÁVA O ČINNOSTI 
DRUŽSTVA MLADÝCH HASIČŮ SDH LUKOV 
V ROCE 2022

e sboru máme 26 dětí, které chodí pravidelně na schůzky, ty se konají jednou týdně. Čtyři z těchto dětí jsou ještě 
v předškolním věku. Postupně se k nám přidávají také kamarádi ze školy, kteří jsou ukrajinské národnosti. Mo-
mentálně se jedná o tři děti. Z tohoto počtu jde občas hlava kolem, ale musím říct, že snad všichni jsme rádi,  

že děti tento sport baví a jejich počty se stále mírně navyšují. 
V
Počátek každého roku se nese ve zna- 
mení schůzek v klubovně, kde trénujeme 

s dětmi znalosti k závodům požárnické 
všestrannosti. Snažíme se schůzky napl-

nit vždy nějakým pohybem, cvičením,  
ale taky vědomostními závody a kvízy.  

Te
xt

: B
c.

 To
m

áš
 K

ul
en

da



S menšími dětmi, jak se u nás ustálilo 
oslovení „prťaty“, si často povídáme  
o tom, co hasiči musí umět a pokud se 
podaří, tak se učí již základy topografie, 
uzlování, či první pomoci. Schůzky se 
staršími dětmi jsou již více zaměřeny  
o získávání vědomostí a dovedností, kte- 
ré každoročně uplatňujeme na závo-
dech požárnické všestrannosti ve Ští- 
pě	 –	 O	 štípského	 beránka.	 I	 v	 ro- 
ce 2022 jsme se tedy první víkend  
v dubnu vydali do sousední vesnice. 
Naši mladší žáci se umístili na 10. mís- 
tě z 11 zúčastněných družstev a druž-
stvo „prťat“ si trať odběhlo a úkoly spl-
nilo v rámci nabrání zkušeností mimo 
hodnocenou kategorii.

Jak	už	bývá	zvykem,	 jakmile	se	vrátí- 
me ze závodů ze Štípy, svou přípravu 
přesouváme ven, na hasičské hřiš- 
tě, kde již trénujeme požární útok  
s vodou. V roce 2022 se nám podaři-
lo mít pravidelně poskládané 1 druž- 

stvo mladších žáků 
a 1 družstvo, které ne-
mělo stálou sestavu, 
ale i tak se snažilo vy-
rovnat svými výkony 
našemu A teamu. Na 
pár závodů jsme po-
skládali i přípravku  
z našich „prťat“.

Co se závodů týká, jak 
už je u nás v Lukově zvykem, s dětmi 
jsme objeli seriál Zlínské ligy mladých 
hasičů, kde se A team mladších žáků 
celou dobu průběžně umísťoval kolem 
10. místa a o výsledném umístění roz-
hodoval až závod ve Zlíně, kde se nám 
bohužel úplně nezadařilo a A team cel-
kově skončil na 11. místě. Druhý tým 
mladších objel pouze omezený počet 
závodů, ale i přesto vybojovali celko-
vě krásné 16. místo. Naším největším 
úspěchem z letošní sezony bylo 2. mís-
to	 v	 závodě	 ZLMH	 v	 Machové	 a	 také	
naše první účast na nočních závodech 
ve Lhotce, kde jsme brali 5. místo.

Jakmile	 sezona	 končí,	 tak	 trávíme	 čas	
na hřišti a pilujeme techniku, dokud 
to počasí dovolí. Bohužel od listopadu 
už nám nepřeje ani zapadající sluníčko  
a my se tedy přesouváme zpět do vnitř-
ních prostor. Díky propůjčení velkého 
sálu ve VÚB jsme mohli v naší fyzické pří-
pravě pokračovat i v podzimním období. 
Zde si každý druhý týden střídáme tré- 
ninky na rychlost a na sílu. Snažíme se  
také lehce procvičovat poznávání topo-
grafických značek nebo uzlování.

Po novém roce se opět přesouváme 
na klubovnu a dáváme trochu zabrat 
našim mozkovým závitům. Ale musím 
říct, že určitě se děti ze všeho nejví-
ce zase těší na hřiště a požární útoky  
s vodou.

Taky bych ráda vyzdvihla pár akcí, které 
se	nám	podařilo	uskutečnit.	Jak	už	je	tra-
dicí v našem okrsku, tak jsme se v před-
posledním červnovém víkendu vydali  
na Reviku do Vizovic, kde každoročně 
utužujeme spolupráci mezi sbory. 

Další akcí byla klasická stanovačka, 
které se zúčastnily děti spíše starší než 
mladší. Ale i tak nás byla slušná parta  
a vše jsme si užili jako vždy – od opéká-
ní špekáčků, vaření guláše, přes útoky 
až po ranní snídani s teplým kakaem. 

Poslední větší podzimní akcí byla dra- 
kiáda spojená s rozloučením se na hřiš- 
ti, kdy děti stihly fandit i týmům, které  
se v ten den účastnily jednoho z nej- 
prestižnějších závodů v požárním spor- 
tu „O pohár Lenina“ neboli Flídr Cup.

Te
xt

: H
el

en
a 

Ko
lá

řo
vá

 m
l.

20



Te
xt

: H
el

en
a 

Ko
lá

řo
vá

 m
l.

21

ukov si letos v listopadu připomene 100. výročí narození našeho nej- 
významnějšího rodáka Františka Pavlíčka (1923–2004). Člověka, kte-
rý se neodmyslitelně a napořád zapsal do srdcí čtenářů, divadelních,  

rozhlasových a televizních diváků. Výčet jeho práce by zaplnil spoustu stran.
L

FRANTIŠEK PAVLÍČEK 
TVOŘÍCÍ

Je	 to	 54	divadelních	her	 a	 adaptací,	 
25 filmových scénářů, 39 televizních 
scénářů, 225 rozhlasových her, pohá-
dek a montáží, 12 titulů próz a literár-
ních studií. Připomeňme si alespoň ně- 
která filmová díla, ke kterým napsal 
scénář	 –	Horoucí	 srdce	 (1963),	Marké-
ta	 Lazarová	 (1962),	 Babička	 I.	 a	 II.	 díl	
(1970), Princ Bajaja (1971), Tři oříšky pro 
Popelku (1972), Královský slib (2001). 
František se do svého rodiště vracel 
často a rád. Navštívit přátele, hrob ro-
dičů, místa, která mu zůstala v srdci 
milá. V roce 1987 napsal knihu, která 
měla být jakousi splátkou rodnému 

kraji. Rozsahem nevelkou, vzpomín-
kami a popisem reálií poctivou kni-
hu – Konec patriarchátu aneb stránky  
z mé lukovské kroniky. Knihu, která  
je v každé naší domácnosti a dědí se  
z generace na generaci. Zavzpomí-
nejte spolu s námi na čestného obča-
na Lukova Františka Pavlíčka. 

ZPOVĚĎ FRANTIŠKA BOBÁKA 
ŘÍJEN 1993
A pak tu jsou původní divadelní hry: Zá-
pas s andělem, Nanebevstoupení Saš- 
ky Krista, Chvála prostopášnosti, Zprá- 
va o pohřbívání v Čechách. Zajisté po-
zoruhodná díla a já věřím, že brzy uvi-
díme některá z nich ve Vinohradském 
divadle, já však přiznávám, že na první 
místo budu vždy klást „stránky z mé 
lukovské kroniky“ Konec patriarchátu. 
František se pro to na mě nebude zlo-
bit, protože už dávno ví, že v Patriar- 
chátu jsem našel tolik známých lidí,  
i sebe a svého otce, který se tak nápad-
ně podobal otcovi Pavlíčkovu, i svoji 

matku a tety a strýce a lidi, s nimiž jsem 
vyrůstal,	 ač	 nebyli	 z	 Lukova.	 Je	 to	 jen	
doklad toho, že Patriarchát přerůstá vý-
znam regionální, že zachycuje pravdi- 
vě a věrně společenský řád našich před-
ků, kde byly vyznávány a hájeny hodno-
ty, které v průběhu věků nic neztrácejí 
na ceně, jako je úcta k rodičům a k li- 
dem vůbec a k práci, kde o lásce se ne-
mluví, a přece dýchá z každé vyprávěné 
příhody, kde věci, osoby i hodnoty mají 
své pevné místo a lidé jsou tu proto, aby 
je drželi, pokud je to aspoň trochu mož-
né, neboť za jejich porušení jsou trestáni 
Pánem Bohem i přírodou, ať už ten trest 
přijde v podobě živelné katastrofy, mezi 
něž Pavlíček počítá i fašismus a komu-
nismus, nebo ve ztrátě toho, co je nám 
drahé. A tomu se říká řád a řekněme  
s Pavlíčkem řád patriarchální.

STRUČNÁ BIOGRAFIE
• 20. 11. 1923 
Narozen v Lukově.
• 1929–1934
Dvoutřídní obecná škola v Lukově a přátelství s jeho celo- 
životním podporovatelem řídícím Rudolfem Matoušem.
• 1934-1937
Měšťanská škola ve Fryštáku.
• 1937–1943
Reálné	gymnázium	v	Holešově	–	maturita	1943.
• 1943–1945
Totálně nasazen jako lesní dělník v Polesí Lukov.
• 1945–1949
Filosofická	fakulta	UK	v	Praze	–	absolutorium	1949	–	
doktorát 1952.
• 1947–1950
Čs. rozhlas České Budějovice – dramaturg.
• 1950–1952
Prezenční vojenská služba.
• 1952–1955
Čs. rozhlas Praha – hlavní redaktor vysílání pro děti a mládež.

• 1955–1956
Čs. televize Praha – vedoucí literárně dramatického vysílání.
• 1957–1965
Filmové studio Barrandov – vedoucí dramaturg tvůrčí skupiny.
• 1965–1970
Divadlo na Vinohradech.
• 1970 
Odvolán z funkce z politických důvodů. Patří mezi zakázané 
autory, proto píše pod cizími jmény. Příležitostně zaměstnán 
jako dělník a skladník.
• 1977
Po	podpisu	Charty	77	zatčen	a	spolu	s	V.	Havlem,	J.	Ledere- 
rem a O. Ornestem odsouzen za podvracení republiky na  
17 měsíců, podmíněně na 3 roky.
• 1990
Jmenován	ústředním	ředitelem	Čs.	rozhlasu.
• 1992
Odchází do důchodu.
• 29. 9. 2004
Zemřel.
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aromír Brázda starší se od svých dětských let až po současnost pohybuje okolo lukovského fotbalového dění.  
Nejprve jako hráč, poté člen výboru, hospodář, trenér mládeže, oddílový rozhodčí a v neposlední řadě kronikář.  
V roce 1995 převzal kronikářskou štafetu po Karlu Matonohovi, který začal podrobně zaznamenávat život fotba- 
lového oddílu od roku 1985 až do své smrti v roce 1989, a Bohumilu Hnilovi, který v započatém díle pokračoval  

do konce roku 1995. Vzhledem k pracovnímu vytížení byl nucen tuto činnost ukončit. Poslední necelé dva roky už pí-
semně nezpracoval, ale naštěstí uschovával nejrůznější záznamy (výsledky zápasů, tabulky, statistiky apod.), takže  
i tyto byly do kroniky zapracovány. Stávající kronikář tak zaznamenal v současné době kulatých 30 let historie lu- 
kovského fotbalu – zhruba dva roky z dodaných podkladů a zbytek už díky svým záznamům.

J

KRONIKA
SPORTOVNÍHO KLUBU LUKOV z.s.

A níže uvádí Jaromír Brázda několik informací:
První kronika v černých deskách za- 
chycuje začátky sportovního dění v Lu-
kově, na jehož základě vznikl Sportovní 
klub Lukov. Autory této první kroniky 
byli Antonín Perutka a Ladislav Bratrá-
nek. Kronika je psaná ručně.

Na tuto kroniku navázal fotbalový nad- 
šenec, nadlesní Zdenko Fiala, který  
v 60.–70. letech minulého století s no-
tesem v ruce zaznamenával všechna 
fotbalová utkání a zpracovával graficky 
velmi zdařilé statistiky, tabulky a grafy. 
Bohužel po jeho smrti se kronika ztrati-
la, a přestože jsem vyvinul velkou sna- 
hu, tak se ji zatím nepodařilo dohledat, 
což	 je	 velká	 škoda.	 Jedinou	připomín-
kou této kroniky je tak v současné době 
jen několik fotokopií z archívu na Kle-
čůvce, které jsme získali díky panu Mi-
roslavu Pagáčovi st.

Během roku 1997 jsem začal shromaž-
ďovat všechen historický materiál, kte-
rý se k lukovskému fotbalu váže. Byly 
to záznamy a fotografie od Lukovja-
nů – fandů fotbalu. Tuto kroniku jsem 
nazval Zlomky z historie SK Lukov. 
Dostala se ke mně spousta fotografií, 
u kterých je uveden rok a stručný po-
pis včetně jmen. Někteří dárci však už 
nebyli schopni všechny osoby na foto-
grafiích identifikovat, a tak toto jméno 
je vynecháno. Nejstarší fotografie po-
chází z roku 1934. Podařilo se mi zís- 
kat třeba fotografie z válečného obdo-
bí 1939–1945, na kterých hráči před 
úvodním výkopem museli potupně 
povinně „heilovat“.

Druhá kronika zaznamenává roky 
1985–1996.	Jejími	autory	jsou	Karel	Ma-
tonoha,	 následně	Bohumil	Hnila.	 I	 tato	

kronika je psána ručně. Když jsem kro-
niku od mého přítele Bohumila převzal, 
tak jsem zhruba měsíc všechny mate- 
riály řadil a zpracovával. Měl jsem to ten-
krát rozložené po celém domě, abych ji 
dokončil. Tato kronika je díky šikovnosti  
a umu Aleše Romana vázaná v kůži se 
znakem Lukova a má pěkný reprezenta-
tivní charakter.

Třetí kroniku jsem psal celou už já a po- 
pisuje	roky	1997–1999.	Jsou	zde	ko- 
mentáře k jednotlivým zápasům, tabul-
ky, statistiky, výstřižky z novin a fotografie.

A pak je tu 10 kronik – svazků s modrý-
mi deskami. Ty popisují roky 1999–2022. 
Jsou	psané	na	psacím	stroji	a	počítači.	Po-
slední úplná kronika zaznamenává roč- 
níky 2015/2016 až 2020/2021. Rozpra-
covanou mám od ročníku 2021/2022 
až po současnost. V kronikách jsou po-
chopitelně zaznamenány úspěchy i ne- 
úspěchy tak, jak to fotbalový život při-
nesl. Doplňují je alba fotografií a staré 
registrační průkazy.

V kronikách jsou záznamy nejen z fot- 
balových utkání a turnajů, ale i boha-
tého společenského života – ukonče-
ní sezón, plesů, ocenění sportovců, 
oslav,	 Silvestrů,	 zabíjačky	 apod.	 Jsou	
zde zaneseny i nejrůznější úpravy ve 
sportovním areálu. Připomínáme si zde  
i členy a věrné příznivce, kteří naše řa- 
dy navždy opustili. Obsahují tisíce člán-
ků, komentářů, tabulek, fotografií a ji-
ných doplňků, na kterých se nepodíleli 
jen oficiální kronikáři, ale i lidé ochotni 
přispět	 dobré	 věci.	 Historickými	 ma- 
teriály přispěli zejména Oldřich König 
a Miroslav Pagáč st. Fotografiemi z po-
slední doby pak Martin Lysák, Zbyněk 

Mikl a já. Rád vzpomínám na spolu- 
práci	 s	Petrem	Čihařem,	 Jaromírem	Ma-
tonohou, Milanem Kovářem, Mirkem 
Macíkem ml., Martinem Surým a dal-
šími. Dodávali mi materiály ze zápasů, 
kterých jsem se nemohl zúčastnit, ne- 

Můj první zápis v kronice, 
ve kterém jsem uhodil do klapek 
psacího stroje:
… Je čtvrtek 28. prosince 1995 a tímto 
datem začínám psát kroniku SK Lu-
kov, protože by bylo škoda, kdyby se 
v této činnosti ustalo. Přebírám tuto 
činnost od pana Bohumila Hnily, který 
poslední zápis provedl v červnu 1994. 
Kroniku psal od konce roku 1989, kdy 
zemřel jeho předchůdce Karel Mato-
noha. Za jeho zhruba tři a půl roku 
činnosti mu patří srdečný dík. V jeho 
zápisech se odráží úspěšné období lu-
kovského fotbalu... Postupovali jsme 
ze 4. třídy až do okresního přeboru. Je 
to jedna z nejúspěšnějších etap lukov-
ského fotbalu v jeho historii …
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bo jsem byl jejich aktivním účastníkem 
jako asistent rozhodčího.

Je	za	tím	vším	spousta	práce,	ale	byla	to	
pěkná doba. Když jsem začínal, stálo mě 
to spoustu času. Účast na všech zápa-
sech byla automatická. Po skončení na-
hlásit výsledky na Okresní nebo Krajský 
fotbalový svaz, poté sednout k psacímu 
stroji (později k počítači) a zpracovat ko-
mentář z mých poznámek k zápasům,  
a to včetně sestav a střelců branek.  
V pondělí ráno jsem pak tento posílal  
faxem, později e-mailem do sportov- 
ních redakcí okresních, resp. krajských 
novin. Odpoledne nebo večer pak za- 
znamenání do kroniky a vyvěšení zpra-
covaných materiálů na nástěnku do  
klubové hospůdky na hřišti. Samozřej-
mostí bylo i několik výtisků, které byly 
k dispozici pro fandy a návštěvníky res- 
taurace. Postupné využívání moderněj-
ších technologií mi činnost zjednoduši-
lo a v současné době víceméně „jedu“ 
už nějak automaticky. Na druhou stra-
nu musím přiznat, že poslední kroniky 

už nejsou tak zajímavé a pestré, jako 
když vznikaly na začátku mého půso-
bení tzv. na koleně.

Fotbal je můj celoživotní koníček a za 
ta léta jsem mu věnoval spoustu ča- 
su, což mi tolerovala, a navíc mě  
i podporovala má rodina. Prožil jsem 
s ním spoustu pěkných chvil, z nichž 
bych vyzvedl tři sezóny, ve kterých byl 
fotbal v Lukově na vzestupu – roční- 
ky 1992/93 postup do Okresního pře-
boru, 1995/96 postup do 1. B třídy 
Župního	 přeboru	 a	 2007/08	 postup	 
do 1. A třídy Krajského přeboru, což 
je doposud nejvyšší soutěž, kterou 
Lukov hrál. Na tomto vrcholu se držel  
ještě dvě následující sezóny a pak do-
šlo k postupnému pádu, který bohužel 
pokračuje až do dnešních dnů. V sou-
časné době je situace taková, že aby 
byl v Lukově zachován fotbal jako ta-
kový, muselo se mužstvo mužů v pro-
bíhající sezóně spojit s B-týmem Fryš-
táku. V soutěži jsou pak ještě mužstva 
starší přípravky a mladších žáků.

Budoucnost fotbalu v naší obci je tak 
hodně	nejistá.	Jsem	ale	životní	optimis- 
ta a chci věřit, že přijdou opět lepší 
časy a buď já, nebo můj nástupce ne- 
budeme muset kroniky zakonzervovat 
a uložit do archívu.

Motto: 

„Zelená je tráva, 
fotbal to je hra…“ 

(neoficiální česká fotbalová hymna)

„Fotbal 
nemá logiku…“ 

(Tomáš Pospíchal, stříbrný medailis-
ta z MS v Chile 1962, později úspěšný  
fotbalový trenér)

Střípky z historie SK Lukov – oddílu kopané:
•	První	zmínky	o	 lukovském	fotbalu	se	
datují k roku 1931. Tehdy parta mla-
dých nadšenců zajímajících se o sport 
propadla této postupem času nejpopu-
lárnější hře na světě. Vedoucím tohoto 
společenství byl František Šmíd – Skála 
a jeho prvními členy byli Antonín Perut-
ka,	Karel	Hnila,	Rudolf	Roman,	Vladimír	
Fojtík,	 Vladimír	 Pagáč,	 Bohumil	 Hnila,	
Alois	Pagáč,	Josef	Julina	a	Josef	Něme-
ček. Postupem času se přidávali další.

•	V	roce	1933	byla	provedena	mezi	hráči	
a občany Lukova sbírka a byly zakoupe-
ny dvě sady dresů v barvě rudé a modré.  
Byly odehrány první přátelské zápasy na 
soupeřových hřištích, protože Lukovští 
vlastní hřiště neměli k dispozici.

•	V	roce	1935	získali	fotbalisté	polní	louku	
k vybudování vlastního hřiště od lukov-
ského velkostatku hraběte Seilerna za 
symbolický roční nájem 1 Kč.  V těchto 
místech se nachází i současné hřiště. Toto 
byla jedna z podmínek na registraci SK, 
která proběhla ještě v témže roce. Byly 
vypracovány stanovy (vzorem se staly 
stanovy SK Fryšták) a 2. června 1935 byla 
svolána valná hromada, po jejímž konání 
začal	 klub	 oficiálně	 existovat.	 Ještě	 bě- 

hem roku 1936 ale hráli lukovští stále jen 
přátelské zápasy.

•	V	roce	1937	sehrál	Lukov	první	mistrov- 
skou	 soutěž,	 byl	 začleněn	 do	 III.	 třídy	 
Hanácké	župy	a	z	10	účastníků	se	umís-
til na 8. místě. Postupem času postoupil 
do	 II.	 třídy	 a	 v	 roce	 1942	 se	 umístil	 na	 
4. místě. Tuto třídu hrál až do roku 1952. 
Poté ale přišel úpadek a např. v roční- 
ku 1952/53 nehrál žádnou soutěž.

•	Od	roku	1954	byl	SK	Lukov	začleněn	do	
Tělovýchovné jednoty Sokol, ale výsled- 

ky nebyly nijak valné. Mužstvo hrálo nej-
nižší okresní soutěž a například v roční- 
ku 1961/62 skončilo na posledním místě.

•	Obroda	lukovského	fotbalu	přišla	v	le-
tech 1962 až 1965 pod vedením býva-
lého	ligového	fotbalisty	Josefa	Šíry,	kdy	
mužstvo postoupilo do 3. třídy.

•	V	letech	1966	až	1985	přicházejí	sezó-
ny horší, většinou jsou Lukovští účast-
níky nejnižší okresní soutěže, 3. třída 
bývala výjimkou. Vzestup přichází až 
počátkem 90. let minulého století…

Ukázka z kroniky: Oslavy 60 let SK Lukov.
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Na závěr bych chtěl lukovské spo-
luobčany požádat, pokud by se  
u nich v domácnosti nacházely ně-
jaké dobové materiály související 
s lukovským fotbalem a sportem 
celkově, zda by je mohli zapůjčit, 
popř. věnovat ke zapracování do 
již existujících kronik. Největší vý-
hrou by pak bylo objevení kroniky, 
jejímž autorem byl již jednou zmi-
ňovaný Zdenko Fiala.

Zároveň nabízím všem zájemcům o nahlédnutí do kronik, které jsou kdykoliv k dispozici. Stačí mě kontaktovat  
a dohodnout termín. Bydlím, kde jinde, než v Lukově naproti fotbalového hřiště…

Ukázka z kroniky: Vznik a vývoj sportovního klubu

Jaromír Brázda st.

nna Horsáková, neúnavná organizátorka s kurzem cvičitel všeobecné gymnastiky IV. třídy, píše kroniku 
sokolek 43 let. V jednotlivých složkách objemného šanonu jsou zaznamenány fotografie z pravidelných 
cvičení, nácviků spartakiád (1980, 1985 a 1990), šesti sokolských sletů, secvičných, ale také fotky běž- 

ného spolkového života – oslavy, přátelská posezení. 
A

KRONIKA
SPORTOVNÍ KLUB LUKOV – ŽENY 
„SOKOLKY“ 1980–2023

V kronice jsou chronologicky založeny 
obrazové materiály, pozvánky, výstřiž-
ky z novin, diplomy a ocenění, fotogra-
fie a svatební oznámení aktivních čle-
nek. Listováním a vzpomínáním jsme  
si připomněly něco málo z historie 
Sportovního klubu Lukov – ženy, jed-
noduše lukovských sokolek.

Kronika začíná rokem 1980 – fotogra-
fiemi nácviku spartakiády 1980 na lu-
kovském fotbalovém hřišti a fotkou 
ubytovny v Praze-Krči, kde byly sokolky 
tenkrát ubytovány. Pokračuje sokol-
ským sletem, kdy se cvičilo na hudbu 
Jiřího	 Suchého	 a	 Jiřího	 Šlitra.	 Bylo	 to	
poslední strahovské cvičení a Lukov re-
prezentovalo 15 žen. O několik stránek 
dále je ukončení cvičebního roku. Foto-
grafie je pořízena 5. června 1998 na fot-
balovém hřišti. Následuje Mikulášská 
besídka ve školní družině v roce 1998  
a zápis z prosince 2013 – unikátní foto-
grafie žen v nové tělocvičně CVA.

„Lukovská Tělocvičná jednota Sokol 
má bohatou historii. V roce 2018 jsme 
si připomněli 95. výročí lukovského 
sokola. Naše organizace patřila vždy  
k těm větším – v minulosti cvičili ženy, 
muži	 i	 žactvo.	 Já	 jsem	 kroniku	 soko-
lek začala psát v roce 1980 na popud 
mého dobrého kamaráda Aleše Ro-
mana. Ten když viděl, že fotky a doku-
menty týkající se Sportovního klubu 
žen přechovávám v krabicích, tak mi 
pomohl vytvořit první stránky a sys-
tém ukládání dokumentů.

Lukovští fotbalisté i sokolky měli řadu 
let společný výbor a bezchybně jsme 
spolupracovali. Fotbalisté nám zajistili 
levnější vstup do sauny, která byla ve 
VÚB nebo nám pořídili první kotoučo- 
vý přehrávač – kotúčák. My jsme jim 
zase pomáhaly při pořádání plesů a zá-
bav na hřišti. Od roku 2016 už sokolky 
pod Sportovní klub Lukov z.s. nepatří.“ 

Kolem roku 1990 jsme se staly člen-
kami ČASPV (Česká asociace Sport 
pro	všechny).	Já	jsem	byla	členkou	ve	
Zlíně a do Lukova si přenášela poznat-
ky a materiály. Secvičné organizovala 
TJ	 Sokol	 Zlín,	 hlavní	 organizátoři	 mi	
dali sešit, kde byly rozepsané jednot-
livé cviky a řekli mi, kolik budou po-
třebovat na jednotlivý obrazec žen.  
V samotném Zlíně byl problém sehnat  
16 žen, které by tvořily jeden obrazec. 
Já	 jsem	 to	 nikdy	 řešit	 nemusela.	 Čas- 
to jsem měla 18 i 20 přihlášených.  
V naší organizaci to nikdy nebyl prob- 
lém. Duch sokola tady vždycky byl  
a ženy se ochotně přihlásily.

Ve volných chvílích jsme pak měly ná- 
cviky	na	spartakiádu.	Učilo	se	po	kous- 
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cích.	 Já	 jsem	 se	 učila	 sama	 doma	 
z tištěné předlohy po jednotlivých cvi-
cích. Pak jsem to ženám předváděla. 
Přidávala se muzika, postupovaly jsme 
krůček po krůčku. Od roku 1990 jsem 
dostávala předlohu na videu. Sparta- 
kiádní skladby trvaly i 15 minut. Byly  
v tom hodiny a hodiny opakování, za-
stavování a převíjení pásku… a pak se-
cvičné… odjezd do Prahy na Strahov-
ský stadion… úžasné vzpomínky…

V jeden okamžik na stadionu cvičilo  
13 tisíc žen, a to jsme v ten rok cvičily 
dvě skupiny! Slovanské tance 1 a Slo-
vanské tance 2. Byly to úžasné zážitky. 
Nikdo nás do cvičení nenutil, byla to 
nádherná energie žen.

Vždycky jsem měla v pohotovosti fo- 
toaparát. Většinu fotek jsem fotila já,  

ale při hromadných fotkách se našly 
ochotné ruce, které mě zaskočily.

Když jsem se vracela v kronice do histo-
rie, tak jsem z toho měla velkou radost. 

Uvědomila	 jsem	 si,	 kolik	 jsme	 za	 tu	
spoustu let v sokole udělaly práce, kolik 
zažily nádherných setkání, kolik máme 
nádherných vzpomínek… 

„Kronika je sportovní život všech lukovských sokolek!“

kolo termín čas (hod.) utkání

13. NE 9. 4. 15.30 Spytihněv – Fryšták B/Lukov

14. NE 16. 4. 16.00 Fryšták B/Lukov – Kašava

15. NE 23. 4. 16.00 Doubravy – Fryšták B/Lukov

16. NE 30. 4. 16.00 Fryšták B/Lukov – Březová

17. NE 7. 5. 16.30 Pohořelice – Fryšták B/Lukov

18. NE 14. 5. 16.30 Fryšták B/Lukov – Halenkovice

19. NE 21. 5. 17.00 Fryšták B/Lukov – Mysločovice A

20. NE 28. 5. 17.00 Tečovice B – Fryšták B/Lukov

21. NE 4. 6. 17.00 Fryšták B/Lukov – Louky B

22. NE 11. 6. 17.00 Žlutava	–	Fryšták	B/Lukov

12. NE 18. 6. 17.00 Fryšták B/Lukov – Napajedla B

MUŽI FRYŠTÁK „B“/LUKOV

ROZLOSOVÁNÍ – JARO 
MISTROVSKÁ SEZÓNA 2022/2023

kolo termín čas (hod.) utkání

11. PÁ 7. 4. 17.00 Lukov – Všemina

13. ČT 21. 4. 17.00 Lukov – Kašava

14. ČT 27. 4. 16.00 Březová – Lukov

15. PÁ 5. 5. 17.00 Lukov – Fryšták

16. ČT 11. 5. 17.00 Hvozdná/Březnice	–	Lukov

17. PÁ 19. 5. 17.00 Lukov – Lípa

18. NE 28. 5. 10.30 Zádveřice – Lukov

10. PO 29. 5. 16.30 Veselá/Slušovice – Lukov

MLADŠÍ ŽÁCI „B“

kolo termín čas (hod.) utkání

13. ST 5. 4. 17.00 Tečovice – Lukov

14. PÁ 14. 4. 16.00 Lukov – FC Zlín, dívky

15. PO 17. 4. 16.30 Slušovice – Lukov

16. PÁ 28. 4. 16.00 Lukov – Hřivínův Újezd

17. PÁ 5. 5. 17.00 Mysločovice – Lukov

18. PÁ 12. 5. 16.00 Lukov – Jasenná

19. PÁ 19. 5. 16.00 Lukov – Veselá

21. PÁ 2. 6. 16.00 Lukov – Březnice

22. SO 10. 6. 10.00 Žlutava	–	Lukov

12. PÁ 16. 6. 16.00 Lukov – FC Zlín U10

STARŠÍ PŘÍPRAVKA „B“

Te
xt

 a
 fo

to
: O

lg
a 

Sk
ov

aj
so

vá

Ilu
st

ra
čn

í f
ot

o.

25



Periodický tisk územního samosprávného celku Lukovský zpravodaj
Vydává	Obec	Lukov,	K	Lůčkám	350,	763	17	Lukov,	IČ:	284173

vychází	6×	ročně	•	náklad	750	ks	•	neprodejný
uzávěrka	LZ	1/2022	–	15.	1.	2022	•	uzávěrka LZ 2/2022 – 15. 3. 2022

registrační	číslo	MK	ČR	E13007	•	tisk	KODIAK	print	s.r.o.	
Odpovědný redaktor: Michal Teplý (starosta@lukov.cz)

Redakce: Martin Lysák (martinlysak4@seznam.cz), Olga Skovajsová (olga.skovajsova@seznam.cz) 
Grafická úprava, zlom a autorsky neoznačené fotografie: Martin Lysák

Poslední rozloučení s našimi spoluobčany (16. 11. 2022 – 15. 1. 2023)

LUKOVSKÁ MATRIKA

 Marie Jašová – 78 let
 Vladimír Jangot – 60 let

 Marie Kovářová – 91 let
 Rudolf Bezděčík – 84 let

Vážení spoluobčané, 

ve čtvrtek 5. ledna 2022 nás v 84 letech navždy opustil pan Rudolf Bezdě-
čík. Člověk, který se v minulosti o rozvoj naší obce velmi zasloužil. Rodi-
na, sousedé, známí i členové spolků se s ním rozloučili ve středu 11. ledna  
v místním kostele sv. Josefa. 

Pan Bezděčík se narodil 3. října 1938. 
Byl vyučen elektrikářem, pomohl i při 
výstavbě několika domů v Lukově. 
Od roku 1976 do roku 1990 byl před-
sedou MNV Lukov (starostou). Za 
jeho působení se obec Lukov změni-
la k nepoznání. Byla vybudována její 
centrální část. V této době vyrostla bu-
dova mateřské školy s obecním úřa- 
dem, dům služeb s poštou a nové by- 
tové jednotky. Lukov se také velmi 
rozšířil o běžnou zástavbu řadových 
a rodinných domů. Byla dokončena 
výstavba nákupního střediska a více- 
účelové budovy. Byly vybudovány 
veškeré inženýrské sítě včetně ply-
nofikace a mnoho dalšího. Zasloužil 
se i o vybudování zahrádkářské ob- 
lasti pod Starou lesovnou. 

O obec Lukov se staral se zápalem 
jemu vlastním a každému se snažil 
vyjít vstříc, nikoho neodmítl. Měl  
velmi dobrý přehled o tom, co se  
v obci děje.

I v soukromém životě byl velmi ak-
tivní, věnoval se spolkovému životu 
v obci. Byl členem  svazu chovatelů, 
včelařů, rád zašel na fotbal a různé 
kulturní akce pořádané v obci. Jeho 
největší zálibou však byla mysli- 
vost, byl členem Mysliveckého spol- 
ku Lukov – Vlčková. Rovněž řídil  
výstavbu myslivecké chaty na okra- 
ji Lukova.

Po ukončení působení na obci se vě- 
noval zemědělské a obchodní čin- 

nosti. Na podnikání se podílela celá 
jeho rodina, kterou nesmírně pod- 
poroval a vytvořil tak dobré záze- 
mí i pro své nástupce.

Odešla osoba, která byla ve svém 
vztahu k rodnému Lukovu příkla-
dem i některým starostům a zastu-
pitelům v okolních obcích. Jeho prá- 
ci nám budou připomínat stavby,  
které občané Lukova využívají a bu- 
dou využívat po další generace.

Děkujeme mu za vše, co pro Lukov vykonal!
Obec Lukov

1987

V sobotu 10. 12. 2022 bylo do společenství obce slavnostně přivítáno 10 dětí:

 Sofie Gaidadzi
 Jakub Žákovič
 Vojtěch Pekař
 Pavel Odehnal

 Filip Sedláček
 Václav Bečica
 Beata Holcnerová
 Tomáš Přibyl

 David Kuča
 Jakub Horák



VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
DO SPOLEČENSTVÍ OBCE LUKOV (10. 12. 2022)



10.00 hod. Sraz masek u VÚB Lukov.

11.00 hod. Začátek masopustního průvodu
v čele s medvědem za hudebního 
doprovodu. Průvod projde částí obce. 
Mezi 12.00 a 13.00 hod. se vrátí 
k VÚB Lukov.

10.00–? hod. Ve vestibulu VÚB Lukov budou po celou 
dobu pro vás připraveny zabijačkové 
speciality. K dobré náladě vám zahraje 
Lukovský šraml!

Hospodyňky se mohou pochlubit svými
napečenými dobrotami a hospodáři zase přinést

k ochutnání pálenku!


